
Christelijk nieuwsblad op gereformeerde grondslag

OUDDORP – Hoewel het door de overheid en de Veiligheidsregio werd afgeraden, zochten 
gisteren op Hemelvaartsdag veel recreanten onze regio op. De N57 en de N59 kwamen weer 
voor in de filemeldingen. De combinatie van een vrije dag en zomerse temperaturen leverde 
behoorlijke drukte op. De auto's op de Brouwersdam voldeden niet geheel aan de eisen van de 
anderhalvemetersamenleving. Het strand bood hiervoor meer mogelijkheden, maar of iedereen 
zich eraan hield is nog niet bekend. 

Tekst en foto: Adri van der Laan

GOEREE-OVERFLAKKEE – Het is te verwachten dat begin juni, na 
Pinksteren, de gemeente Goeree-Overflakkee, Oost West Wonen en 
Estea een intentieovereenkomst kunnen tekenen om op de locatie van 
het voormalig gemeentehuis in Oude-Tonge aan de Eisenhowerlaan 
een bouwproject te realiseren met (sociale) huur senioren- en 
zorgappartementen. Partijen zullen dit project verder gaan uitwerken. 
Dat behelst het doorlopen van de planologische procedure, het toetsen 
van de financiële haalbaarheid om uiteindelijk te komen tot een koop- 
en ontwikkelovereenkomst. Slaagt dit proces, dan komt er een eind 
aan een zeer lang slepende periode waarin diverse andere partijen 
hebben geprobeerd om op de locatie van het voormalige gemeentehuis 
bouwactiviteiten te ontwikkelen, maar dit niet concreet konden maken. 
(Tekst: Jaap Ruizeveld) 

Intentieovereenkomst voor  
bouwproject Oude-Tonge

STELLENDAM – Het dagelijks bestuur van Waterschap Hollandse 
Delta wil ruim 1,8 miljoen beschikbaar stellen voor de realisatie van 
het juiste peilbeheer in polder Goekoop nabij Stellendam op Goeree-
Overflakkee. In november 2018 is het Kierbesluit in werking getreden. 
Hierdoor kan mogelijk verbrakking van de Zuiderdiepboezem op 
gaan treden. Daarom moeten maatregelen getroffen worden om de 
polder van zoet water te kunnen voorzien. Zo moeten onder andere 
sloten verbreed worden, een gemaal geplaatst worden en het aanpassen 
van duikers en stuwen. Voor de zoetwateraanvoer wordt de polder 
aangesloten op het zoetwatersysteem vanuit de Compenserende 
Maatregelen Kierbesluit. Met het uitvoeren van de maatregelen wordt 
volgens het dagelijks bestuur een toekomstbestendig waterbeheer 
mogelijk voor zowel water aan- en afvoer als een goede waterkwaliteit. 
Het algemeen bestuur besluit in juni over dit voorstel.

'Ruim 1,8 miljoen euro voor  
peilbeheer Adrianapolder'

CO2 in 
akkers en 
weiden

Zomerse drukte langs de kust
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Vanwege het regulier aftreden van twee leden van de Raad van Toezicht 
is Stichting Sjaloom Zorg op zoek naar twee nieuwe leden voor de Raad 
van Toezicht met het aandachtsgebied Kwaliteit en Veiligheid, en het 
aandachtsgebied juridisch/bedrijfskundig. 

Kijk op www.sjaloomzorg.nl/rvt voor meer informatie

Vacature leden Raad van Toezicht



AMSTERDAM – Een aantal Nederlandse 
Israëlorganisaties gaan gezamenlijk noodhulp 
verlenen aan diverse projecten in Israël. 

Aanleiding voor de noodhulp zijn de zorgelijke signalen die de 
organisaties ontvangen van partners in Israël als gevolg van de 
coronacrisis. Recent bijvoorbeeld maakte de Messiaanse bassischool 
Makor HaTikvah in Jeruzalem bekend dat de inkomstenstroom zwaar 
onder druk staat. Als niet wordt ingegrepen, komt het voortbestaan 
van de school in gevaar. Hetzelfde geldt voor tal van andere grotere en 
kleinere (humanitaire) projecten van lokale Messiaanse en Arabisch-
christelijke gemeenten. Ook de diaconieën van veel gemeenten 
verkeren in zwaar weer. Messiaanse Joden en Arabische christenen 
worden dubbel geraakt door de gevolgen van de coronacrisis. Zij 
hebben niet alleen te maken met verminderde (collecte)inkomsten 
vanwege de slechte lokale omstandigheden (inmiddels is 25 procent 
van de Israëli werkeloos). Ook de donaties uit het buitenland 
nemen sterk af. Deze buitenlandse donaties vormen een belangrijke 
inkomstenbron van de kleine Arabisch-christelijke en Messiaans-
Joodse gemeenschap in Israël. 

Efficiënt
Het initiatief om als Nederlandse organisaties gezamenlijk te 
opereren, is genomen door Stichting Steun Messiasbelijdende 
Joden, Steunfonds Israël/Isaäc Da Costa en het Centrum voor 
Israëlstudies. Andere participanten zijn: het deputaatschap voor 
Israël van de Gereformeerde Gemeenten, de commissie Israël van 

Zondag 24 mei 2020

ZEIST – Ir. Martijn van den Boogaart, oud-zendingswerker 
GZB en momenteel werkzaam bij de IZB, volgt 1 
september ds. Jan Ouwehand op als directeur van de GZB, 
zendingsorganisatie binnen de Protestantse Kerk. Martijn 
van den Boogaart (46) woont in Delfgauw, is getrouwd en 
heeft drie kinderen. Na zijn opleiding Electrotechniek aan 
de Technische Universiteit Delft, begon hij zijn loopbaan 
als projectmanager en consultant in het bedrijfsleven. 
Vervolgens was hij acht jaar uitgezonden naar Malawi als 
adviseur en programmamanager bij één van de partnerkerken 
van de GZB. Zijn vrouw Anneke was daar tropenarts in 
een ziekenhuis van deze kerk. Vanaf 2016 werkt hij bij de 
IZB, een missionaire organisatie binnen de Protestantse 
Kerk. Hij is betrokken bij de ontwikkeling van Focus, een 
programma voor missionaire gemeente-opbouw en hij 
begeleidt gemeenten bij de uitvoering van dit programma. 
Binnen IZB-Focus coördineert hij in samenwerking met de 
GZB ook de verbinding met kerken wereldwijd. Hij volgt per 
1 september ds. J. Ouwehand op.

Nieuwe directeur bij GZB

VRIJDAG 22 MEI 20202

MELISSANT – Ger. Gem. woensdag 27 
mei 19.30 uur ds. P. Mulder

Stichtingen starten noodhulpactie Israël

Ouddorp
Herv. Gem. 9.30 uur prop. C.J. Rijsdijk en 18.00 
uur ds. C. Doorneweerd (via kerkradio en www.
kerkomroep.nl) – Hersteld Herv. Gem. 9.30 en 
18.30 uur ds. A.P. Muilwijk (uitzending kerkdienst) 
– Geref. Kerk 9.30 uur livedienst met predikant 
(via kerkomroep) en 18.30 uur kerkdienst via 
kerkomroep – Ger. Gem. 9.30 en 18.30 uur ds. G. 
Pater (kerktelefoonuitzending) – Doopsgezinde Gem. 
9.30 en 18.30 uur pastor J. Brunt (via RTV Slogo)

Goedereede
Herv. Gem. 10.00 uur prop. A.J. Treur en 18.30 uur 
via kerkradio en www.kerkomroep.nl – Hersteld 
Herv. Gem. 9.30 en 18.00 uur ds. J.W. van Estrik (via 
kerkomroep)

Stellendam
Herv. Gem. 10.00 uur ds. D. Hoolwerf (uitzending 
via kerkomroep) – Hersteld Herv. Gem. 10.00 en 
18.00 uur ds. W.J. van den Brink (uitzending via 
kerkomroep) – Geref. Kerk 10.00 uur meditatie met 
luistermuziek (via kerkomroep en website)

Melissant
Hersteld Herv. Gem. 10.00 en 18.00 uur ds. J.G. Blom 
– Geref. Kerk 9.30 uur digitaal via kerkomroep.nl – 
Ger. Gem. 10.00 uur leesdienst en 15.30 uur stud. L. 
van der Kuijl – Ger. Gem. in Ned. 10.00 en 18.00 uur 
leesdienst

Dirksland
Herv. Gem. 10.00 uur ds. B. de Borst en 18.00 uur ds. 
A. Vastenhout (via kerk-tv en kerkradio) – Ger. Gem. 
10.00 en 18.00 uur leesdienst (via kerktelefoon en 

internet) – Ziekenhuis 14.30 uur dhr. Keuning
Herkingen
Herv. Gem. 10.00 uur ds. B.J. van Assen en 18.00 uur 
mogelijkheid tot meeluisteren met Nieuwe-Tonge – 
Hersteld Herv. Gem. 9.30 en 18.00 uur ds. G.T. van 
Appeldoorn (via kerkomroep) – Ger. Gem. 10.00 en 
18.00 uur ds. C.J. Meeuse (preekuitzending)

Sommelsdijk
Herv. Gem. 10.00 uur ds. C.H. Buitink en 18.00 uur 
ds. G. Mulder (digitaal en via kerktelefoon) – Hersteld 
Herv. Gem. 9.00 uur ds. P.C. Hoek en 17.00 uur ds. A. 
Kos (video- en audio-uitzending) – Lukaskapel 10.00 
uur en 14.30 uur – Exodus Gemeente PKN 10.00 uur 

ds. J. de Visser (online dienst) – Remonstrantse Gem. 
10.00 uur ds. P. Nissen (via Youtubekanaal) – Lachai-
Roï Gem. 10.00 uur dhr. K. Tanis (digitale dienst)

Middelharnis
Herv. Gem. 10.00 en 18.00 uur ds. P.H. van Trigt (via 
kerkradio) – Geref. Kerk 10.00 uur dhr. J. Keuning 
(via www.emmauskerkmiddelharnis.nl) – Ger. Gem. 
9.30 en 18.00 uur ds. G.J.N. Moens (via kerktelefoon 

en internet) – Chr. Geref. Kerk 
10.00 en 18.00 uur ds. G.R. Procee 
(via www.cgkmiddelharnis.nl/
kerktv) – Geref. Kerk (Vrijgem.) 
9.30 uur link naar YouTube via 
https://gkvmiddelharnis.nl/ – 
CGM De Rots, Diekhuus 10.00 uur 
via lifestream www.cgderots.nl dhr. 
B. Boer.

Nieuwe-Tonge
Herv. Gem. 9.30 uur ds. 
H.J.T. Lubbers en 18.00 uur 
ds. B.J. van Assen (via www.
hervormdegemeentenieuwetonge.
nl) – Hersteld Herv. Gem. 9.30 
uur ds. A. Kos en 18.00 uur dhr. J. 
Lankhaar (diensten online mee te 
luisteren) – Ger. Gem. 10.00 uur 
leesdienst en 15.30 uur ds. G. Pater 
(via kerktelefoon en internet)

Oude-Tonge
Herv. Gem. 10.00 uur ds. P. 
Wijnberger en 18.00 uur ds. B.F. 
Bakelaar (via audio-uitzending 
en www.kerkdienstgemist.nl) – 
Ger. Gem. 10.00 uur ds. C. van 
Ruitenburg en 18.00 uur ds. J.M.D. 
de Heer (via kerkdienstgemist.
nl) – Evangelie Gemeente 
Flakkee 10.00 uur Youtube-
diensten te bekijken via www.
evangeliegemeenteflakkee.nl – 
Messiaanse Gemeente, De Bron, 

zaterdag 13.00 uur geen dienst

Stad aan 't Haringvliet
Herv. Gem. 10.00 en 18.00 uur 
www.hervormdmiddelharnis.nl – 
Geref. Kerk 10.00 uur geen dienst

Den Bommel
Herv. Gem. 10.30 uur ds. M.A. 
Post en 18.00 uur ds. B. de 
Borst(www.kerkomroep.nl en 
kerktelefoon) – Geref. Kerk 10.00 
en 18.00 uur niet bekend

Ooltgensplaat
Herv. Gem. 9.30 uur ds. J.B. ten 
Hove en 18.00 uur ds. G.J. Anker 
(via kerkomroep.nl) – Hersteld 
Herv. Gem. 9.30 uur ds. L.W.Ch. 
Ruijgrok en 15.30 uur ds. G.T. van 
Appeldoorn (via livestream) – 
Geref. Kerk 10.00 uur ds. S.J. van 
der Vlies (via kerkdienstgemist.
nl) – Ger. Gem. 9.30 uur en 18.00 
uur stud. L. van der Kuijl (via 
kerktelefoon en internet)

Langstraat
Herv. Gem. 10.00 uur: u kunt via 
kerkdienstgemist.nl meeluisteren 
en kijken met de Herv. Gem. 
Ooltgensplaat

Martijn van den Boogaart. Foto: IZB
de Hersteld Hervormde Kerk, 
het Comité Gemeentehulp Israël 
en Yachad. Mogelijk sluiten 
andere organisatie zich nog 
aan. Woordvoerder Herbert 
Bulten: ’We willen als christelijke 
organisaties in Nederland juist nu 
klaarstaan voor onze Joodse en 
Arabische vrienden. Omdat we als 
Israëlorganisaties deels dezelfde 
projecten steunen, hebben we 
besloten om de handen ineen te 
slaan. Daardoor vergroten we 
de solidariteit, kunnen we de 
noodhulp efficiënter inzetten 
en houden we met elkaar het 
overzicht.’

Actiewebsite
De organisaties hebben een 
speciale website gelanceerd: 
www.noodhulpisrael.nl. Op de 
site is zichtbaar gemaakt welke 
specifieke projecten extra steun 
nodig hebben en om welk bedrag 
het gaat. Belangstellenden kunnen 
via een link op de website een 
donatie overmaken. Het is ook 
mogelijk om direct een gift over 
te maken op het gezamenlijke 
rekeningnummer NL56 RABO 
0353 8986 00 o.v.v. Noodhulp 
Israël. 
De initiatiefnemers van de 
noodhulpactie beoordelen de 
ontvangen noodhulpaanvragen en 
zien toe op de juiste besteding van 
de gelden. 
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Eilandelijk zorgpersoneel kan  
een ‘bedankje’ tegemoet zien
Zorgpersoneel Goeree-Overflakkee Bedankt. Dat is de 
naam van een nieuwe stichting, die alle medewerkers 
in de zorg op het eiland in het zonnetje wil zetten 
en bedanken voor hun inzet in de strijd tegen het 
coronavirus. Het ‘bedankje’ zal waarschijnlijk eind dit 
jaar plaatsvinden.

De stichting is een idee van Willian de Koster, die een reinigingsbedrijf 
heeft in Stellendam. De zwager van een van zijn medewerkers 
overleed aan het virus en zijn zus verbleef na een operatie elf weken 
in De Vliedberg. Daar zag hij, toen hij zijn zus kwam toezwaaien, 
zorgpersoneel in beschermende kleding en met mondmaskers op.
“Dat doet iets met die mensen”, zegt De Koster. Hij heeft het over de 
hitte, het zweten, huidirritatie, de lange shiften, vele dagen achtereen. 
Hoelang gaat dit nog duren, hoelang houden ze het nog vol, vroeg hij 
zichzelf af.

Andere vormen
Tegelijkertijd ontstond de drive om iets te doen. “In eerste instantie voor 
de mensen in De Vliedberg en het ziekenhuis, maar ik kwam er algauw 
achter dat er wel zeven zorglocaties op Goeree-Overflakkee zijn. En dat 
er meer dan zesduizend mensen in de zorg werken. Toen begon mijn 
idee heel andere vormen aan te nemen…”

Met vijf andere mensen, 
bekenden van de Stichting 
Vestingdagen Hellevoetsluis, 
richtte De Koster vervolgens de 
stichting Zorgpersoneel Goeree-
Overflakkee Bedankt op. Om 
uiting te geven aan de trots op 
de mensen die de samenleving 
draaiende houden in tijden van 
corona, om ze te bedanken, om de 
zorg op het eiland een gezicht te 
geven.

“Waarom een stichting? Omdat 
we 40.000 tot 50.000 euro nodig 
hebben om wat te kunnen doen”, 
aldus de voorzitter. Aanvankelijk 
was het plan om eind augustus, 
begin september een evenement 
te houden aan de Brouwersdam. 
Eten, drinken, muziek – een mooi 
zomers ‘bedankje’ aan de kust.
Maar dat bleek, ook gezien de 
anti-virusmaatregelen die dan 
waarschijnlijk nog van kracht zijn, 

niet haalbaar. Daarom heeft de stichting gekozen voor uitstel richting 
december. Er is dan ook een andere locatie nodig.
Hoe een en ander er precies uit gaat zien, is nog niet bekend. Maar de 
stichting werkt nu hard aan het genereren van bekendheid, onder andere 
via Facebook, een website en een film, waaraan Richard Groenendijk zijn 
medewerking verleent.

Vlaggen
En, nog belangrijker, de stichting houdt zich ook bezig met het bij elkaar 
brengen van geld. Er zijn vlaggen te koop met de tekst ‘Zorgpersoneel 
Goeree-Overflakkee Bedankt.’ Daarnaast is het mogelijk de stichting te 
steunen met een donatie. Op de Facebookpagina komt een doneerknop. 
Wie minimaal 5 euro doneert, doet automatisch mee aan een loterij met 
mooie prijzen. Donateurs kunnen ook een zorgheld nomineren.
Willian de Koster: “De eerste donaties zijn al binnen, ook van een aantal 
bedrijven en winkels. Verder zijn de eerste 75 vlaggen verkocht. Je ziet 
ze hier en daar al hangen, bijvoorbeeld bij het ziekenhuis en bij het 
gemeentehuis. We kunnen ook grote vlaggen leveren met ruimte voor 
een logo.”

De voorzitter benadrukt dat alles draait om dankbaarheid. Dankbaarheid 
voor het werk en de inzet van het zorgpersoneel op Goeree-Overflakkee.

Goeree-Overflakkee

 Kees van Rixoort 

Een online platform voor ouderen?
Klik op de button op eilandennieuws.nl  
en vul s.v.p. de enquête in!
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Markt Sommelsdijk wijkt  
tijdelijk uit naar Middelharnis
SOMMELSDIJK/
MIDDELHARNIS – De 
woensdagmarkt van 
Sommelsdijk wordt tijdelijk 
verplaatst naar Middelharnis. 
Op het nieuwe marktterrein – 
bij het parkeerterrein van de 
Nieuwstraat – is voldoende 
ruimte om de kramen ruim 
uit elkaar te plaatsen. 
Ook zijn veilige looppaden 
en wachtruimten voor de 
bezoekers daar mogelijk.

De markt van Sommelsdijk – met 
food- én non-foodkramen – vindt op 
woensdag 27 mei voor de eerste keer 
op de nieuwe locatie plaats.
Burgemeester Ada Grootenboer-
Dubbelman is blij met de oplossing. 
“De Voorstraat is qua buitenruimte te 
beperkt om de kramen op voldoende 
afstand op te zetten. Inwoners en 
ondernemers in Sommelsdijk zullen 
het tijdelijk vertrek van de markt zeker 
jammer vinden, maar het kan nu niet 
anders. Bezoekers hebben ruimte 
nodig om te kunnen voldoen aan de 
1,5 meterregel”, legt de burgemeester 
uit. “Fijn dat de stichting BIZ 
Middelharnis Centrum de markt wil 
ontvangen in hun centrum.”

In Dirksland en Ouddorp zijn vanaf 
deze week naast de foodkramen ook 
de non-food kramen weer toegestaan 
op het marktterrein, met inachtneming 
van de richtlijnen van het RIVM om 
verspreiding van het coronavirus te 
voorkomen. Voor Sommelsdijk kon 

die versoepeling nog niet, vanwege de 
beperkte ruimte in de Voorstraat en 
het Marktveld. Verplaatsing was de 
enige optie.

Alternatieven
In overleg met de marktcommissie is 
de afgelopen weken gezocht naar een 
tijdelijke alternatieve locatie. Daarbij is 
bijvoorbeeld gekeken naar locaties als 
de Kaai, de Herman Heijermanssingel 
en bij recreatiecentrum De Staver. Bij 
de afweging bleek het parkeerterrein 
tussen de PLUS en de winkels van het 
dubbele deel van D’n Diek het meest 
geschikt voor de markt.

Bezoekers van de supermarkt kunnen 
gebruikmaken van het parkeerterrein 
achter PLUS Slingerland. Ook liggen 
de parkeerterreinen van het Spuiplein 
en de Herman Heijermanssingel 
in de nabijheid. Het terrein is ook 
vlak en goed toegankelijk voor de 

marktwagens. Bovendien komen veel 
marktbezoekers op de fiets en op dit 
terrein zijn veel fietsenstallingen.

Inmiddels is in overleg met de 
marktcommissie een indeling van 
de markt gemaakt. Dat is besproken 
met het bestuur van Stichting BIZ 
Middelharnis Centrum en de eigenaar 
van de supermarkt. Daarbij staan de 
kramen op geruime afstand van elkaar, 
waarbij rekening is gehouden met 
drukke kramen waar meer toeloop 
wordt verwacht. Automobilisten 
worden met borden verwezen naar de 
beschikbare parkeerterreinen.

De verhuizing is tijdelijk van aard, 
tot 31 december. Maandelijks wordt 
de situatie geëvalueerd door de 
marktcommissie, het bestuur van 
de BIZ Middelharnis Centrum, de 
eigenaar van de supermarkt en de 
gemeente.

Drie zwembaden op het  
eiland zijn weer open

GOEREE-OVERFLAKKEE –  
De drie zwembaden op 
Goeree-Overflakkee zijn 
deze week weer geopend 
voor banen zwemmen en 
de zwemverenigingen.

Door Jaap Ruizeveld

De Stichting Sport en Recreatie 
Goeree-Overflakkee (SRGO) 
laat weten de openstelling zo 
verantwoord en veilig mogelijk 
uit te voeren. Zwemlessen 
zullen vanaf maandag 25 mei 
in beperkte vorm weer worden 
aangeboden in alle baden. Er is 
een programma samengesteld op 
basis van de richtlijnen van het 
RIVM en de brancheprotocollen. 
Op de website van SRGO zijn de 
maatregelen en mogelijkheden 
binnen de zwembaden vermeld. 
Er is een alternatieve looproute 
ingesteld binnen de locaties. De 
Staver, De Gooye en ‘t Zuiderdiep 
hanteren voorlopig een aangepast 
programma. Dit geeft ruimte 
aan banen zwemmen, zwemles 
en zwemverenigingen. Voor alle 
andere activiteiten gelden de 
huidige richtlijnen van het RIVM. 
Het banen zwemmen zal er iets 

anders uitzien dan normaal. 
SRGO laat weten voor een veilige 
en kwalitatieve optie te kiezen en 
meldt dat men een baan kan huren 
voor één uur. Als aangetoond kan 
worden dat men tot één gezin 
behoort, dan mogen er twee 
personen in één baan. Reserveren 
kan telefonisch van maandag tot 
en met vrijdag tussen 9.00 en 19.00 
uur. Dit kan direct bij het bad naar 
keuze. De zwemlessen gaan ook 
weer van start. De docenten zullen 
de ouders rechtstreeks benaderen. 
Ook hier is een aangepaste 
programmering van toepassing. 
Hiervoor hoeven de ouders 
zelf geen actie te ondernemen. 
Zwemverenigingen kunnen al 
vanaf begin deze week in de baden 
terecht. Met de verenigingen zijn 
of worden individuele afspraken 
gemaakt over het maximale aantal 
zwemmers, de richtlijnen en 
protocollen, zo meldt SRGO.

www.arensmanuitvaart.nl

0187 - 491396 
Stoofweg 24, 3253 MA  Ouddorp

Willem Grinwis, Arie-Jaap Arensman, 
Linda Hollestelle-Oosterwijk & Leendert van der Werf
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De Heer is mijn Herder
Gezang 14

In dit vertrouwen is van mij heengegaan
mijn innig geliefde zus

Jannetje
Tetteroo - Bakelaar

~ Jannie ~
weduwe van Joop Tetteroo

in de leeftijd van 70 jaar.

Allen die haar gekend hebben,
zullen beseffen wat ik in haar verlies.

Anja Bakelaar
en verdere familie

Stellendam, 18 mei 2020
Woonstede ‘t Spectrum

Correspondentieadres: T. Bakelaar
Kortewenden 12
3252 BA  Goedereede

De dienst van Woord en Gebed en begrafenis 
zullen in besloten kring plaatsvinden.

U kunt zaterdag 23 mei om 10.30 uur deze dienst 
beluisteren via
www.kerkomroep.nl/?mp=10850#/kerken/10850

De weekmarkt op de Sommelsdijkse Voorstraat. 
(Archieffoto Eilanden-Nieuws)

geef op 20.21.22
www.brandwondenstichting.nl
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Minister zet 
handtekening 
onder opstart 
uitwerkingsfase  
plan Getij 
Grevelingen 

Er is weer een stap gezet in het Strategisch 
Ontwikkelplan Grevelingen dat – na instemming van 
de bestuurlijke deelnemers aan het BOG (Bestuurlijk 
Overleg Grevelingen) – kan beginnen met het opstellen 
van de plannen voor aanpak van diverse projecten 
in het Getij Grevelingen. Deze voorbereidende 
activiteiten staan gepland voor de periode 2020-2021. 
Mogelijk kan het proces vertraging oplopen door de 
huidige coronacrisis. Positief steuntje in de rug is de 
handtekening die minister Cora van Nieuwenhuizen 
van Infrastructuur en Waterstaat recent heeft gezet 
onder de memo die de planuitwerkingsfase project 
Getij Grevelingen op moet starten. Met deze fase kan 
dus nu begonnen worden.

Vanaf juli 2018 is na het opheffen van het natuur- en recreatieschap 
Zuidwestelijke Delta, het gebiedsfonds Grevelingen ingesteld. Daarna 
ontstond het samenwerkingsverband BOG, waarin de gemeente Goeree-
Overflakkee is vertegenwoordigd. Met deze nieuwe samenwerking 

(waarin de gelden zijn opgenomen 
die voor de Grevelingen 
al beschikbaar zijn) is de 
verkenningsfase voor realisering 
van het grootscheepse project 
verder uitgevoerd. Deze aanpak 
kreeg eind vorig jaar groen licht 
van de minister om verder te gaan 
met het Ontwikkelplan. De insteek 
van dit plan vanuit de nieuwe 
samenwerking is in het lopende 
proces uitgebreid met het thema 
visserij. Het Ontwikkelplan, de 
projectenlijst en de financiële 
paragraaf gaan nu uit van drie 
pijlers: natuur, recreatie en visserij. 
De gemeente Goeree-Overflakkee 
draagt jaarlijks 28.700 euro bij aan 
het gebiedsfonds Grevelingen.

Samen optrekken
Het Bestuurlijk Overleg 
Grevelingen stemde begin dit 
jaar in met het gezamenlijk 

optrekken in het project Getij Grevelingen in de vorm van het uitwerken 
van voorstellen. Hiervoor is een ambtelijke werkgroep geformeerd. Er 
wordt ingezet op de ontwikkeling van één loket Grevelingen (taken, 
website, marketing en communicatie), gekoppeld aan de rol en functie 
van het Informatiecentrum Grevelingen op de Brouwersdam. Het 
betreft nadrukkelijk niet de exploitatie van dit centrum. Hiervoor heeft 
Staatsbosbeheer immers uit de reserve van het voormalige recreatieschap 
al financiële middelen ontvangen in de overgangsperiode. Andere 
onderzoeken hebben onder andere betrekking op het realiseren van een 
broedvogellocatie, area uitbreiding van de Slikken van Flakkee, integrale 
gebiedsvisie en gebiedsontwikkeling Grevelingendam, uitvoeringsplan 
kwaliteitsimpuls Herkingen en onderzoek nieuwe kansen voor de visserij 
Grevelingen.

Informatie
De gemeenteraadsfracties zijn recent door het college van B. en W. over 
de voortgang in het proces geïnformeerd. In de brief wordt melding 
gemaakt dat – om de businesscase van Getij Grevelingen sluitend 
te krijgen – er een beroep is gedaan op het genoemde gebiedsfonds 
om de geraamde kosten van 1,5 miljoen euro voor synergieprojecten 
te verhogen naar 3 miljoen euro. Die zijn niet alleen voor het 
Ontwikkelplan nodig, maar ook voor het project Getij Grevelingen. De 
BOG-deelnemers hebben hier inmiddels mee ingestemd. Wel moet dit 
formeel nog worden vastgelegd.

Goeree-Overflakkee 

Door Jaap Ruizeveld

Zeil- en Surfcentrum Brouwersdam aan Grevelingen (archiefbeeld 2019), waar tot 1 juni nu 
al wel de shop en springschans zijn geopend (Archieffoto: Wim van Vossen).

De mensen in de thuiszorg kregen al bloemen. 
Afgelopen vrijdag kregen de basisscholen op 
het eiland een taart en nu was het tijd voor de 
kinderopvang.

Een lekker en gezond 
presentje voor de 
kinderopvang

De gemeente Goeree-Overflakkee deelt uit deze weken. Ze zijn enorm 
blij met de inzet op het eiland tijdens de corona-crisis. En ze vinden dat 
daar best een bedankje tegenover mag staan. Daarom heeft de gemeente 
gisteren (maandag 18 mei) ook de kinderopvang op Goeree-Overflakkee 
in het zonnetje gezet.

Lokale fruitsapjes
Geen bloemen of taart voor de kinderopvang, maar juist lekkere 
smoothies. “Hiermee helpen we ook direct een lokale ondernemer,” laat 
wethouder Bruggeman weten. Hij deelde de sapjes uit op alle locaties. 
“Ze zijn gemaakt door Van Kempen in Ouddorp. Zij zouden ze eigenlijk 

verkopen aan de horeca, maar dat 
gaat nu niet door. Op deze manier 
kunnen mensen er toch nog 
van genieten en hoeven ze niet 
weggegooid te worden.”

Kinderopvang
Eén van de kinderopvanglocaties 
die wat lekkers kregen was 
Kinderopvang Flakkee in 
Dirksland. “Ja, dit is echt heel 

lief,” zegt eigenaresse Monique Riemslag Baas. “We hebben de afgelopen 
maanden aardig wat kinderen over de vloer gehad. Niet raar natuurlijk, 
opa’s en oma’s vallen nu weg. Dus komen de kinderen hier naartoe, maar 
we doen het met liefde.”

Toch waren ook vaste kinderen een tijdje afwezig. “Sommige ouders 
hebben hun kinderen wel thuisgehouden, dus we gingen er vanuit dat het 
voor hen toch weer even wennen was. Maar het viel allemaal hartstikke 
mee,” zegt ze blij. “De kinderen vinden het super leuk om weer terug te 
zijn en wij zijn ook blij dat we weer voor iedereen open kunnen.”

Goeree-Overflakkee

Tekst en foto:  
Sam Fish



“Ik koos voor een zorgopleiding, 
omdat ik eigenlijk 
kraamverzorgster wilde worden. 
Dat ben ik ook even geweest. Toch 
bleek mijn hart bij de ouderen te 
liggen. Zij hebben al zoveel achter 
zich liggen. Die levenservaring 
heeft hen wijs gemaakt en dat 
roept respect bij mij op. Toen de 
eerste cliënt bij ons ziek werd, 
hadden we nog geen idee van de 
rollercoaster die voor ons lag. Toch 
had ik onbewust het gevoel dat het 
heftig zou gaan worden en daarom 

“Ik wil dementerende ouderen een 
stem geven, juist in deze coronatijd.”

Maria Vroegindeweij:

Maria Vroegindeweij. Foto: Klazina de Bakker

Ze winden er geen doekjes om en 
zeggen gewoon de waarheid.”

Een andere bewoner, die (nog) niet 
ziek is wil pertinent naar buiten. Ze 
is voor geen enkele rede vatbaar en 
slaat alles in de wind van wat we 
zeggen. Cliënten mogen niet naar 
buiten, dat is het beleid, ook niet in 
de binnentuin. Haar stemvolume 
neemt toe en ze wordt steeds bozer. 
Maar we blijven er bij dat dit echt 
niet kan, zeker niet vanuit ónze 
woongroep. Uit verweer vertrekt ze 
naar haar kamer, waar ze boos op 
haar bed gaat liggen.

“Vanaf de eerste besmetting 
werkten mijn collega’s en ik met 
beschermende middelen: pak, 
mondkapje, bril en handschoenen 
aan. Inmiddels hebben we 
zelfs operatiepakken tot onze 
beschikking. De beslissing om 
cliënten met corona te clusteren op 
onze woongroep, is goed geweest. 

Zo kon verdere verspreiding 
van het virus binnen Nieuw 
Rijsenburgh worden ingedamd.” 
Toen er meer maatregelen nodig 
waren om de kans op besmetting 
te verkleinen en te voorkomen, 
werden de positief geteste cliënten 
tijdelijk verhuisd naar een locatie 
in Vlaardingen. “Hoewel ik dat 
eerst heel moeilijk vond, begreep 
ik wel dat het een juiste keuze was. 
Ik heb daar met mijn collega’s een 
aantal diensten gewerkt. Zo zagen 
de bewoners toch een vertrouwd 
gezicht, al was het achter een 
mondkapje. Daarnaast deed ons 
Flakkeese dialect wonderen. 
Gelukkig knapten veel cliënten uit 
Nieuw Rijsenburgh op en konden 
daarom weer naar Sommelsdijk 
komen.”

Eén van de bewoners vraagt met 
een vragende blik: ‘waarom zie je 
er zo uit, met dat gekke ding op je 
gezicht’. Ze lijkt het enigszins te 

begon ik vanuit een soort innerlijke drive te schrijven. Dat helpt om mijn 
gedachten en emoties beter te kunnen plaatsen.”

In haar dagboek beschrijft Vroegindeweij hoe de woongroep opvang 
biedt aan psychogeriatrische cliënten van de locatie, die besmet zijn met 
Covid-19. “Voor mensen met dementie is het een verwarrende situatie. 
Alles is opeens anders. We kunnen ze wel uitleggen wat er aan de hand is, 
maar de meeste zijn het na vijf minuten alweer vergeten. Vooral het feit 
dat ze niet naar buiten mogen, roept bij velen onbegrip op. Ze kunnen 
daar zó boos om worden. Toch blijken sommige dementerende ouderen 
wel degelijk te onthouden wat de reden van al die maatregelen is. Zo 
vroeg een bewoonster waarom haar zoon al zo lang niet op bezoek kwam. 
Ze werd meteen door een medebewoner uit de droom geholpen: ‘Dat 
komt omdat je dat virus hebt!’ Dat is het mooie bij mensen met dementie. 

Maria Vroegindeweij wist zeker dat ze nooit met ouderen wilde gaan werken. 
Tot ze een stageplek in een verzorgingstehuis kreeg, waar ze vervolgens 
vakantiewerk deed. Daar ontdekte ze haar liefde voor de ‘oudjes’. Die liefde 
spat van de bladzijden van haar dagboek, dat ze bijhield toen de woongroep in 
Nieuw Rijsenburgh, waar zij als verzorgende werkt, hard werd getroffen door het 
coronavirus. Openhartig geeft ze een inkijkje in het leven van de dementerende 
ouderen en vertelt ze wat het betekent om in deze tijd met hart en ziel zorg te 
verlenen.

Middelharnis

Klazina de Bakker

Dagboek6



begrijpen wanneer ik de situatie uitleg met zo 
weinig mogelijk woorden. Gelukkig gaat ze 
rustig slapen, want het enigste wat ze eigenlijk 
wil is naar haar man. Deze zit elders in het 
huis, op een appartement

De beschermende middelen zijn 
noodzakelijk, maar niet prettig om mee 
te werken. “De nylon pakken ademen 
nauwelijks, waardoor het zweet soms uit 
mijn mouwen loopt. Daarnaast beslaat 
m’n beschermingsbril constant door 
mijn adem, die via het mondkapje naar 
boven gaat.” Toch heeft de verzorgende 
er geen moeite mee. “Ik ga nog steeds 
graag naar mijn werk, hoewel ik er soms 
best even doorheen zit. Het verzorgen 
van ouderen met corona brengt de nodige 
werkdruk met zich mee. Toch hebben we 
bijna alle diensten met ons eigen team 
weten in te vullen.” Tussen het werk 
door krabbelde Vroegindeweij steeds 
snel wat aantekeningen neer over mooie 
of moeilijke dingen, die ze later in haar 
dagboek wilde verwerken. “Soms schoof ik 
na een dagdienst nog snel achter de laptop 

om alles ‘uit mijn hoofd’ te schrijven. 
Soms duurde het ook een paar dagen voor 
ik de rust ervoor had. Ik stuurde mijn 
dagboekverslagen door naar mijn familie 
en collega’s. Niet om mijn eigen verhaal 
te vertellen, maar om de dementerende 
ouderen een stem te geven. Om te laten 
zien hoe moeilijk deze tijd voor hen is. 
Ik kreeg veel positieve reacties. Mensen 
werden geraakt door de werkelijkheid, 
die ik in mijn dagboek beschrijf. Ik heb 
niets mooier gemaakt of aangedikt. Dit is 
het echte beeld van een woongroep met 
dementerende ouderen in de coronatijd. 
Het dagboek eindigt op Koningsdag, 27 
april, als we weer met voorzichtige hoop 
vooruit kunnen kijken.”

Vaak is het niet eens het grote, maar zoiets 
kleins als scheren, of tanden poetsen, 
een slokje van dit, een hapje van dat, 
een handmassage, haren wassen met de 
shampoo caps…..Dát maakt het leven zo 
plezierig, als daar aandacht voor is. En ze 
zijn het waard, onze lieve oude mensjes op 
de woongroep.
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Ik ga nog 
steeds graag 

naar mijn 
werk...

“Ik merk dat het dagboek mij helpt om 
alle gevoelens die loskomen te verwerken. 
Soms lees ik terug wat ik heb geschreven 
over het verdriet om een overlijden of 
een ander moeilijk moment. Door die 
woorden te herlezen, gaan de scherpe 
randjes van de emotie af. Ook van mijn 
collega’s hoor ik dat het dagboek hen helpt 
om alles wat er om ons heen gebeurt een 
plekje te geven. Daarnaast worden mensen 
die meer buiten de zorg staan, geraakt 
door het dagboek. Ze gaan op een andere 
manier naar dementerende ouderen 
kijken en beseffen beter welke realiteit 
daar achter schuilgaat.” Het dagboek 
vloeide bijna moeiteloos uit haar pen. 
Behalve de grappige dingen. Daar moest 
ze wat langer over nadenken. “Soms heb 
ik met collega’s een bepaalde ‘zorghumor’. 
Wij kunnen daar samen erg om lachen, 
maar het is best een uitdaging om de grap 
duidelijk te maken aan buitenstaanders. 
Toch zit die humor er zeker in. Ook dat is 
een onderdeel van de dagelijkse zorg aan 
dementerende ouderen.”

We geven extra zorg, ook extra aandacht 
omdat ze die van de familie moeten missen 
nu. Mijn collega zingt met een cliënt die 
behoorlijk ziek is van het virus: Als g’in 
nood gezeten, geen uitkomst ziet, wil dan 
nooit vergeten, God verlaat u niet…zo 
ontroerend.

De eindigheid van het leven is in deze 
periode voelbaar dichtbij. “Mijn collega’s 
en ik zijn zo dankbaar dat we, al voor 
mensen terminaal werden, familie 
mochten toelaten, al was het maar 
één persoon tegelijk met pak, bril en 
mondkapje. Dat is heel belangrijk voor 
de persoon zelf, maar zeker ook voor 
de familie. Juist in die tijd kun je nog 
zoveel waardevolle momenten met elkaar 
beleven. Als collega’s heb je nauw contact 
met de cliënten en hun families. Daarom 
is het erg fijn als wij afscheid kunnen 
nemen nadat een cliënt is overleden. 
Dat gebeurt niet altijd. Wat mij bijblijft 
is het overlijden van een bewoonster, 
waar we allemaal een bijzondere band 
mee hadden. Dat veroorzaakte echt 
verdriet. Bij de uitvaart stonden we met 
alle betrokken collega’s bij de ingang van 
de begraafplaats. Op het moment dat de 
rouwauto aan kwam rijden, legden we 
onze hand op ons hart, als eerbetoon aan 
deze bijzondere dame. Dat was zowel voor 
ons als voor de familie een emotioneel 
moment, een allerlaatste afscheid.”

Ik doe een appje naar mijn familie of ze 
willen bidden om bescherming voor mij 
maar ook voor mijn collega’s en onze 
gezinnen. We beseffen dat we een groot 
risico lopen en dat er een reële kans bestaat 
dat we het virus allang hebben opgelopen 
en/of meegenomen naar huis. Dit ook 
omdat de cliënten niet in quarantaine te 
houden zijn. 

“Toen duidelijk werd dat we op onze 
woongroep met corona te maken hadden, 
heb ik mijn familie gevraagd te bidden 
om bescherming van mij, mijn collega’s 
en onze gezinnen. Die gebeden hebben 
ons gedragen, zo hebben we dat echt 
ervaren. We kregen kracht om ons werk 
te doen en, heel bijzonder, niemand 
van ons is besmet geraakt met corona. 
Eigenlijk is dat onmogelijk, zeker als je 
de verhalen om je heen hoort en leest. 
We zien Gods hand hierin, Hij zorgt 
voor ons. Of ik anders naar de zorg 
ben gaan kijken? Dat niet, al heb ik wel 
gemerkt dat het medische aspect en de 
terminale zorg mij erg aanspreken. Ik 
hoop zo dat deze anderhalve meter geen 
langdurig effect zal hebben op de zorg en 
de welzijnsactiviteiten. Dementerende 
ouderen hebben echt een knuffel en een 
arm om hen heen nodig. Daarom wil ik 
hun stem laten horen, om de wereld te 
laten weten hoe waardevol en bijzonder ze 
zijn.”



Over 200 jaar Kerk in Stellendam 
valt een heleboel te vertellen. Er 
zijn mensen, die er in het verleden 
onderzoek naar hebben gedaan, zoals 
dhr. J. van Wezel, die in 1995 het 
boekje “De Hervormde Gemeente van 
Stellendam schreef.

Na de bedijking van de 
Eendrachtpolder in 1780 is Stellendam 
ontstaan. De polderjongens, later 
boerenarbeiders, werkten aan de dijken. 
Een aantal keren overstroomden de 
polders weer. Veel namen in het dorp 

De historie van ‘200 jaar 
Kerk in Stellendam’

200 jaar kerk8

en was tweede ambachtsheer 
van Stellendam. De eerste 
ambachtsheer was Johan 
Eusebius Voet, bekend van de 
psalmberijming van 1773. Uit 
dankbaarheid dat het gelukt was 
om door middel van dijken land 
in te polderen, richtten Iman Cau 
en zijn vrouw Adriana Agatha 
van Bueren een fonds op om 
een kerkgebouw met pastorie te 
stichten in Stellendam.

Hun oudste zoon, zoon Jan Jacob 
Cau werd geboren in 1750 te 
Zierikzee. Hij was het, die op 20 
mei 1819 de eerste steen legde 
voor het kerkgebouw. Hij was 
ongehuwd en overleed in 1836 in 
Voorschoten. In de gevel van het 
kerkgebouw is de ingemetselde 
eerste steen te bekijken (zie foto).
Op 2 juli 1820 is ’s morgens 
het kerkgebouw in gebruik 

genomen. Ds. Roell, predikant te 
Goedereede, hield de eerste preek. 
Als tekst had hij Exodus 12 vers 
14a, waar staat: ‘En deze dag zal 
ulieden wezen ter gedachtenis 
en gij zult hem de Heere tot een 
feest vieren’. In de middagdienst 
ging Ds. le Coultre voor. Ter 
gelegenheid van de inwijding van 
de kerk werd door de familie Cau 
en de burgers van Stellendam 
f. 2000,00 bijeengebracht. De 
weledelgeboren heer J.J. Cau 
schonk twee zilveren bekers, 
familie Goekoop schonk een 
zilveren schotel en twee zilveren 
borden voor het Heilig Avondmaal 
en J. Kievit uit Goedereede een stel 
tafelkleden.

Voorzanger
Er werd een voorzanger benoemd, 
die tevens voorlezer en koster was. 
Ds. le Coultre was predikant van 

herinneren ons aan de historie. “Stelle” was de naam van het water in 
vroegere tijden. “Zomerland” was bijvoorbeeld een stuk land, dat ’s 
winters onder water stond en ’s zomers droogviel. De herder weidde 
er zijn schapen. Tussen 1750 en 1780 is de Statendam aangelegd.

Eerste stenen huis
In 1782 werd het eerste stenen huis gebouwd in Stellendam. Het 
werd gebruikt als rechtskamer en dorpsherberg. In 1807 telde het 
dorp 400 inwoners. In het begin behoorde Stellendam kerkelijk tot 
Goedereede maar in 1819 kreeg het dorp een eigen kerk geschonken 
uit de nalatenschap van Fam. Cau.

Fonds
Iman Cau leefde van 1716 tot 1801. Hij woonde in Zierikzee 

Dit jaar is het 200 jaar geleden dat er in Stellendam een kerk werd gebouwd. 
Het was de bedoeling dat er in dit jubileumjaar uitgebreid bij dit feit zou worden 
stilgestaan, maar door de coronacrisis zijn er veel activiteiten afgelast. Maddy de 
Nooijer is samen met Barend Keijzer in de geschiedenis van deze kerk gedoken 
en hebben delen uit deze historie opgeschreven. Hieronder hun bevindingen, 
opgeschreven door de Maddy de Nooijer en Barend Keijzer maakte de foto’s.

Stellendam



Stellendam van 1820 tot 1826. In 1823 telde 
Stellendam 556 inwoners.
In 1836 overleed Jan Jacob Cau en volgde 
zijn neef Franc Diederik Cau hem op. 
De familie Cau blijft sterk betrokken o.a. 
bij het beroepen van een predikant. Na 
het overlijden van Franc Diederik Cau in 
1861 is er geen opvolger meer en wordt 
de kerkenraad zelfstandiger, mede door 
een sterkere scheiding van kerk en staat. 
In 1836 scheidden enkele families zich af 
van de Hervormde kerk en ontstond de 
Gereformeerde kerk van Stellendam.
Na de eerste predikant ds. Le Coultre 
kwamen, ds. Tromp, ds. Schippers, ds. Van 
Dorsser, ds. Brandt en ds. Winsemius de 
gemeente te dienen.
In 1864 worden de banken iets anders 
ingericht en is er behoefte aan een 
consistorie, want de dorpsherberg is voor 
vergaderen over kerkelijke zaken niet 
erg geschikt. Ook wordt de betrekking 
voorzanger en koster gesplitst.
Er vormt zich een plein met daarbij 
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Eén van de borden waarop is aangegeven hoe hoog 
het water kwam in de rampnacht. De borden hangen 

aan weerszijden van de preekstoel.

Een recente foto van de Hervormde 
kerk aan de Bosschieterstraat 

in Stellendam.

Het gedenkbord aan de muur van de kerk.

het eerste gemeentehuis van Stellendam. 
Naast het gemeentehuis stond de woning 
van de hoofdonderwijzer. Later werd dit de 
kosterswoning. Er naast stond ook de school, 
bestaande uit twee klassen. In 1889 wordt 
de pastorie flink vernieuwd. In 1894 wordt 
een galerij gebouwd en een kerkorgel daarop 
geplaatst. Rond 1900 telt het dorp Stellendam 
zo’n 1000 inwoners.

45 beroepen
Nadat ds. Winsemius vertrokken is in 1882 
duurt het tot 1902 voordat ds. Hoogendijk 
predikant wordt. Er zijn dan 45 beroepen 
uitgebracht. Op 4 juli 1920 werd het 100 jarig 
bestaan van de kerk herdacht. Ds. Hoogendijk 
preekte toen uit psalm 48 vers 10: ‘O God, wij 
gedenken Uwer weldadigheid in het midden 
Uws tempels.

In 1923 werd het kerkgebouw uitgebreid. De 
zijbeuken e.d. werden aangebracht.’De tuin van 
de pastorie was afgescheiden door een sloot en 
was toegankelijk met een bruggetje. De sloten 
werden later gedempt en de tuin kreeg een 
nieuwe inrichting.

Van 1923 tot 1956 stond dhr. Bouman in 
Stellendam. Tijdens de periode Bouman 
werd de kerk uitgebreid met de zijbeuken en 
consistorie, want er waren plaatsen tekort. Op 
31 mei 1923 werd de eerste steen gelegd door 
de heer Cornelis Goekoop voor de uitbreiding 
met 234 zitplaatsen. Er werd een gedenkrol 
ingemetseld en een nieuw orgel werd boven de 
preekstoel geplaatst. Godsdienstonderwijzer 
Bouman heeft veel betekend voor de gemeente. 
Door zijn inspanningen was Stellendam de 
eerste gemeente op het eiland met elektriciteit. 
Hij nam het initiatief tot het oprichten van 
een coöperatieve garnalenpellerij. Hij was ook 
jarenlang voorzitter van het bestuur van het 
ziekenhuis in Dirksland.
In 1931 kwam er een Nederlands Hervormde 
school, waar bestuursleden uit de kerkenraad 
gekozen werden.

De Watersnoodramp
De Watersnoodramp van 1953 heeft diepe 
sporen achtergelaten in het dorp. Het water had 
in het kerkgebouw een hoogte bereikt van 3.25 
m. Tijdens de dagen van herstel na de ramp 
konden de kerkdiensten gehouden worden 
in de Gereformeerde kerk. De heer Bouman 
moest in dat rampjaar 150 begrafenissen leiden. 
Hij heeft aan beide kanten naast de preekstoel 
een bord laten aanbrengen waarop de hoogste 
waterstand is vermeld (zie foto).
De schade aan de binnenzijde van de 
kerkmuren is ondanks de restauraties tot heden 
toe niet blijvend opgelost.

Na de heer Bouman werd in 1957 ds. Smit 
beroepen. In 1958 kwam er kerktelefoon. 
In 1959 kreeg het kerkgebouw een grondige 
opknapbeurt. In 1965 vertrok ds. Smit. Hij is 
overleden op 15 november 2019. Na ds. Smit 
kwam ds. Jansens. Hij was slecht ter been 
en daarom werd hem een DAF automaat 
aangeboden. In 1966 werd de kleuterschool 
verbouwd tot verenigingsgebouw en werd de 
kosterswoning gesloopt. In 1967 werd de Rank 
in gebruik genomen.

In 1968 werd de zitplaatsenhuur opgeheven. 
Ds. Jansens vertrok in 1970, daarna was ds. v.d 
.Akker predikant tot 1975. Ds. v.d. Akker leidde 
de dienst van het 150 jarig bestaan van de kerk 
te Stellendam op 24 september 1970.

Restauratie
In 1974/1975 werd de kerk gerestaureerd. De 
entree van de kerk veranderde, de zijbankjes 
tegen de beide buitenmuren verdwenen. Er 
werden nieuwe banken geplaatst en in het 
middenschip kwamen de twee looppaden 
langs de buitenmuur. Er kwam een knielbank, 
eikenhouten predikantenbord, een nieuwe 
gedenkplaat van de verbouw 1923 en een 
nieuwe wapenplaat van het familiewapen 
van mr. Iman Cau. Van 1977 tot 1982 is. ds. 
Oorschot predikant geweest. De gemeente was 
zo gegroeid, dat er een bijstand in het pastoraat 
werd benoemd in 1978. In 1979 kwam er oppas 

voor de kleine kinderen en werden er 
collectebonnen uitgegeven. In 1981 vond 
de restauratie plaatst van het orgel. Ook 
werd een Stichting voor jeugdactiviteiten 
opgericht en werd ‘De Schuur” aangekocht.

Ds. Codee was predikant van 1982 totdat 
hij in 1996 overleed. Daarna kwam ds. 
Smelt in 1998. Op 1 mei 2004 werd de 
kerkscheuring een feit. De Protestantse 
Kerk in Nederland en de Hersteld 
Hervormde kerk gingen hun eigen weg.

In het najaar van 2008 kwam ds. Hoolwerf 
naar Stellendam. Hij is in de Hervormde 
gemeente predikant in deeltijd. Samen met 

zijn gezin woont hij tot op heden naast 
de 200 jaar oude dorpskerk. De kerk in 
Stellendam is actief in de samenleving. 
De verkondiging van het evangelie is de 
kerntaak van de kerk in de vorm van de 
eredienst en de catechisatie. De kerk was 
vroeger met name actief in haar diaconale 
rol op lokaal niveau met armenzorg, later 
ook met zending en evangelisatie.

De zondagschool, het jeugdwerk, de 
Alphacursus, bijbelstudiegroepen, 
huisbijbelkringen en projecten dragen 
bij aan kennisvorming en een onderlinge 
band.
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De rubberboten-race die op bevrijdingsdag in de Boezem te Dirksland gehouden werd, heeft duizenden mensen aangetrokken! Langs de beide oevers dromde 
het publiek samen om de verrichtingen van de rubberbootvaarders te zien en het moet gezegd: die waren soms spectaculair. Steeds gingen drie boten van 
start, elk met twee peddelaars, maar lang niet ieder zag kans op koers te blijven. Sommigen ontpopten zich dan ook als ware kustvaarders, door steeds 
langs de wal te schuifelen, maar anderen hadden ook snel de slag te pakken. Een van de hindernissen was dat een van de inzittenden over de brug moest 
klauteren. Ter wille van de tijden sprongen sommigen daarna weer aan boord en dat was een critiek moment want menigeen plonsde in het koude en weinig 
frisse Boezemwater. Twee meisjes stalen de show door, stevig aan elkaar vastgeklampt toch stand te houden, zij het dan ook dat een van hen steeds kopje 
onder ging. Een jongeman viste zelfs een paling op! Het was me een waar spectakelstuk waarmee de Oranjevereniging velen een plezier gedaan heeft.

Dirkslandse  
rubberboten- 
race trok  
duizenden

Uit de krant van

1935

Uit de krant van

1975



WWW.CENTERPOINTFIETSEN.NL

HARINGVLIETPLEIN 4, 4301 XG ZIERIKZEE, TEL.: 0111-450018

VEEL ELEKTRISCHE FIETSEN DIRECT UIT VOORRAAD LEVERBAAR!
Druk- en zetfouten voorbehouden

ü Gratis bezorgservice*
ü Scherpe aanbiedingen
ü Grote voorraad

* Op Goeree-Overflakkee en binnen Zeeland (m.u.v. Zeeuws Vlaanderen.)

Sparta M7TB Active
Van € 2699,- Voor € 2149,-
7 versnellingen, hydraulische 

velgremmen, Bosch Middenmotor, 
Incl. 500wh PowerTube accu!

Excl. € 12,- verwijderingsbijdrage

Velora Deluxe
Van € 1399,- Voor € 1299,-
7 versnellingen, LCD Display, 

voorwielmotor, incl. 481Wh accu, 
voorvork- en zadelpenvering!

Excl. € 12,- verwijderingsbijdrage

Batavus Dinsdag E-go
Van € 2499,- Voor € 1799,-
8 versnellingen, hydraulische 

schijfremmen, Yamaha 
Middenmotor, Incl. 400wh accu!

Excl. € 12,- verwijderingsbijdrage

OOK UW VACATURE 
in Eilanden-Nieuws, 

op de website en Facebook?

Informeer 0187 - 74 54 50 
of mail naar verkoop@eilandennieuws.nl

+ doorplaatsing naar 
www.eilandennieuws.nl/va-
catures

+ doorplaatsing op
facebook.com/eilandennieuws

Komt u ons een handje helpen? CuraMare woonzorglocatie Geldershof in Dirksland start januari 2016 
met drie kleinschalige woongroepen voor bewoners met dementie. 
Wij zoeken vrijwilligers die willen helpen om op deze woongroepen 
zoveel mogelijk de sfeer van thuis te creëren. 
Vindt u het leuk om te helpen bij het bereiden van - en ondersteunen bij 
maaltijden, helpen bij koffiedrinken en andere activiteiten? 
Heeft u affiniteit met ouderen en zoekt u een zinvolle tijdsbesteding? 
Dan zoeken we u.

Wij bieden u
•	 Reiskostenvergoeding•	 Verzekering en vrijwilligersovereenkomst•	 Contact met andere vrijwilligers•	 Jaarlijks een vrijwilligersavond met buffetmaaltijd

Belangstelling?
Voor meer informatie of aanmelden neemt u contact op met de team-
managers: Marieke Panis en Tineke Maliepaard op telefoonnummer 
0187 60 20 55.

Zorgkundige coach m/v

Voor onze woonlocaties Refugium te Sommelsdijk en Elkersweide te Dirksland zijn wij per direct op zoek naar een oproepkracht voor de functie van  

Inhoud van de functie:
Het betreft een contract voor de periode van één jaar. Als zorgkundige coach op oproepbasis 
ben je verantwoordelijk voor de uitvoer van de zorg volgens het zorgplan en rapporteert 
hierop. Tevens ben je aanspreekpunt voor de zorgverlening aan de individuele cliënt. 
Je houdt het zorgdossier van de cliënt actueel en bent integraal verantwoordelijk voor 
het leveren en verantwoorden van zorg op maat.Je hebt:

• minimaal MBO SPW 4-niveau;• diploma A-verpleegkundige (niveau 4), ziekenverzorgende/verzorgende IG (niveau 3) 
of Z-verpleegkundige is een pré;• een professionele attitude;• affiniteit met mensen met (meervoudige) beperkingen en de ouderenzorg;

• goede sociale en communicatieve vaardigheden.Je bent:
• in staat zelfstandig te werken;• flexibel en creatief;
• bekend met digitale gegevensverwerking.
Je krijgt:
• ruimte voor zelfstandigheid en flexibiliteit;• een boeiende functie in een professioneel team;• salariëring volgens de CAO gehandicaptenzorg (FWG 40).

Schriftelijke sollicitatie vóór 20 jan. 2016 richten aan:Sjaloom Zorg
afdeling P&O
Watertoren 20
3247 CL Dirksland
Bij voorkeur reageren per e-mail: m.reijnders@sjaloomzorg.nl

Aanvullende informatie:Christina Wolfert (regiomanager) telefoon: 06 – 57223077
Sollicitatiegesprekken zullen plaatsvinden op 27 januari a.s.

Gelijktijdig interne en externe werving.

ONDERHOUDSMONTEUR Bloembollenbedrijf Stad aan ’t Haringvliet
Voor ons bloembollenbedrijf in Stad aan ’t Haringvliet zijn wij op zoek naar een allround 

medewerker die het bedrijf komt versterken! Je wordt hét aanspreekpunt op het 

technische vlak. 

Functieprofiel:
Je wordt verantwoordelijk voor het onderhouden en repareren van het machinepark van 

de onderneming. Daarnaast houd je, je bezig met kleine aanpassingen aan de machines. 

Het gehele jaar door ben je tevens verantwoordelijk voor het oplossen van storingen aan 

de machines. Naast deze werkzaamheden werk je ook mee in de teelt en de verwerking 

van de tulpenbollen.

Functie-eisen:
- Affiniteit met de agrarische sector.- Bekend met technische werkzaamheden.- Ervaring met onderhoud aan machines.- Bij voorkeur woonachtig op of rond Goeree-Overflakkee.

- Een flexibele instelling.- In het bezit van een rijbewijs B.- Enige ervaring met trekkerwerkzaamheden.- Bij voorkeur een technische of agrarische opleiding op Mbo werk- en denkniveau.Wij bieden:
- Een zeer afwisselende, leuke en uitdagende functie binnen een groeiende onderneming.

- Een baan voor de toekomst waarin je jezelf kan ontwikkelen tot een allround 

medewerker binnen de bloembollensector.- Uitstekende primaire en secundaire arbeidsvoorwaarden.
- Wij bieden een fulltime baan en bij gebleken geschiktheid kans op een vast 

dienstverband.

Contactpersoon: 
Voor meer informatie kun je contact opnemen met: Jessica Sol van AB Zuid-Holland 

Mobiel: 06 - 10 31 96 44 en je kunt je sollicitatie sturen naar email: jsol@abzuidholland.nl.

Informeer  0187 - 47 10 20www.eilandennieuws.nl/vacatures

Ook uw vacature in Eilanden-Nieuws?

Ook u kunt risico lopen. 
Ontdek het op trombosestichting.nl

Ieder uur krijgen 
11 mensen trombose
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'Rust en ruimte' schrijft Petra de Vries uit 
Goedereede bij de door haar gemaakte foto 
op de Brouwersdam. De foto maakte zij in het 
begin van deze maand. Als de foto gisteren 
op – Hemelvaartsdag – zou zijn gemaakt zou 
de 'rust en ruimte' op de Brouwersdam ver te 
zoeken zijn geweest.

Rust en ruimte

In grote trekken klopt dat verhaal wel. Tijdens de eerste Haagse Vredesconferentie 
in 1899 besloten de belangrijkste mogendheden tot instel ling van een Permanent 
Hof van Arbitrage, dus internationale rechtspraak bij een geschil. Prompt brak 
de Boerenoorlog uit. In 1904 werd met geld van de Amerikaanse miljonair 
Carnegie een stichting opgericht, om genoemd hof in een nieuw gebouw in Den 
Haag te vestigen. Dat jaar verklaarde Japan de oorlog aan Rusland. Na lange 
onderhandelingen kon grond voor het ‘Vredespaleis’ worden aangekocht. Ongeveer 
gelijktijdig landden er Ameri kaanse mariniers op Cuba. In 1907 is de eerste paal 
geslagen en dat jaar bezetten Franse troepen Casablanca als begin van de strijd in 
Marokko. In 1912 werd het hoogste punt van het bouwwerk bereikt en prompt 
brak de Eerste Balkanoorlog uit. Toen het gehele paleis gereed stond, volgde in 
1913 de Tweede Balkanoorlog. En na de officiële opening van het Vredespaleis op 
28 augustus 1913 en inwijding van het Internationale Hof van Arbitrage stond de 
(eerste) Wereldoorlog voor de deur.

Oorlogspaleis
Wij bezichtigden het Haagse Vredespaleis. Is het waar, dat bij 
elke belangrijke stap (aankoop grond, eerste paal, opening) 
een oorlog is uitgebroken? En welke waren dat dan?

Zou ík het doen? 

Zo was daar die keer, een paar 
maanden geleden, dat ik over 
het duinpad tussen Ouddorp 
en ’t Plaetje liep. Twee vlotte 
en chique uitziende dames 
kwamen me tegemoet. Ze 
waren niet gekleed op een 
stevige duinwandeling en dat 
viel op. Toen ze dichterbij 
kwamen vroegen ze heel 
vriendelijk of ze mij iets 
mochten vragen. Ik dacht dat 
ze verdwaald waren of zoiets 
en zag me al als een soort 
redder in nood. Zíj waren niet 
verdwaald, maar ze vonden dat 
ík de weg kwijt was. Het waren 
Jehovah’s getuigen en na een 
kort maar vriendelijk gesprek – 
ik was wat overbluft – wensten 
we elkaar een prettige dag. 
Terwijl ik verder liep, vroeg 
ik me af: ‘Zou ìk het doen?. 
Zomaar op een wildvreemde 
afstappen en te spreken over 
het geloof? Ik denk het niet. 
Het was een paar weken later. 
Midden in de coronatijd. 

Mijn vrouw had me – ik voelde me net 
een postduif – gelost bij Sluishaven en 
ik zou via de buitenkant van het eiland 
teruglopen naar Stellendam, ongeveer 
40 kilometer. Het ging vlot totdat ik 
tussen Herkingen en Battenoord één 
van de weinig buien die er dit voorjaar 
waren trof. Deze bui vergezelde mij 
tot Stellendam. Ik zag er na een uurtje 
dus wat verregend uit. Dat vond ook 
die jongen die ergens in niemandsland 
voorbij Herkingen – ik was op zoek 
naar de ingang van de Slikken – met 
de auto bij me stopte. ‘Mijnheer zal ik 
u thuisbrengen, want het is niet zulk 
best weer…?’ Dat was mijn eer te na, 
ondanks dat ik langzamerhand het water 
over mijn rug voelde lopen. Ik heb hem 
wel twee keer bedankt maar verzekerde 
hem dat ik toch liever verder zou lopen. 
Ook toen kwam weer de vraag: ‘Zou 
ík het doen?’ bij me op en weer moest 
ik antwoorden: ik denk het niet. In de 
eerste toespraak ‘tot het volk’ bij het 
begin van de coronacrisis riep premier 
Rutte op om wat meer op elkaar te letten. 
Zál ik dat maar gaan doen?, vraag ik me 
nog steeds af.

Nog niet zo lang geleden kwam ik tijdens een 
wandeling in de duinen bij Goedereede, kennissen 
tegen. We maakten even een praatje waarbij ze 
vroegen of ik tijdens het wandelen inspiratie opdeed 
voor een column. Dit gebeurt lang niet altijd, maar 
soms wel.

Adri van der Laan
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Het leven na de 
coronacrisis

We zitten nog midden 
in de coronacrisis. 
De gevolgen daarvan 
merkt iedereen. En 
hoe langer de crisis 
duurt, worden de 
vooruitzichten er 
niet rooskleuriger 
op. Lees de kranten 
en luister of kijk de 
actualiteitenrubrieken 
er maar op na.

‘Ongekende economische recessie’. ‘Zorgen 
rondom de wereldeconomie’. ‘Ouders en scholen 
vrezen leerachterstand’. ‘Jongeren door corona 
in sociaal isolement’. Zomaar wat nieuwsitems 
‘geplukt’ uit de actualiteit. De onzekerheid is 
groot, zowel over de huidige ontwikkeling van 
het coronavirus als over wanneer de balans kan 
worden opgemaakt van deze voor de moderne 
tijd ongekende crisis. Deskundigen spreken elkaar 
tegen over ‘straks’ en verschillende scenario’s voor 
de toekomst worden uitgerold. Veelal zijn ze na 
een paar dagen door andere deskundigen weer 
achterhaald. Door alle berichtgeving heen valt 
vooral de onzekerheid op over het verloop van de 
crisis.

We kunnen ons voorstellen dat vooral jongeren 
aan het begin van het jaar een totaal andere 
verwachting van dit jaar hadden. Nu het jaar 
bijna halverwege is, zullen ook veel jongeren de 
toekomstverwachting bij moeten stellen.
Misschien zullen veel jongeren nog niet zo bezig 

Adri van der Laan

Longfoto's

Vorige keer heb ik u geschreven over de coronaperikelen 
in het ziekenhuis. Aangezien het virus zich nestelt in de 
longen, kunt u begrijpen dat er ook vele röntgenfoto’s van 
de longen zijn gemaakt. Ook voor het COVID-19 tijdperk 
was de longfoto het meest aangevraagde onderzoek. Op 
onnoembaar veel indicaties kan een longfoto worden 
aangevraagd: pneumonie, pneumothorax, metastasen, 
preoperatief, atelectase, positie tube, sinds kort COVID-19 
en ga zo maar door. Patiënten begrijpen lang niet altijd 
waarom je werkt zoals je werkt. Daarom ga ik met u een 
aantal dingen langs.

We vragen altijd of de patiënten hun bovenkleding uit willen doen. Dat doen 
we niet om u te plagen. Kleding zit namelijk nooit strak om het lichaam. Altijd 
zijn er wel plooien te ontdekken in de kleding. Wanneer we met geplooide 
kleding foto’s maken, is de kans aanwezig dat die plooien terug te zien zijn 
op de foto. Dat projecteert zich over de longen. Dat willen we voorkomen en 
daarom verzoeken we de kleding uit te doen.

Daarnaast is het gebruikelijk in ons ziekenhuis om een loodbolletje op de tepel 
te plakken bij bepaalde vraagstellingen. Wellicht nog ongemakkelijker voor u, 
maar opnieuw met een reden. De tepel is namelijk dikker dan de omliggende 
huid. Hierdoor kan een ‘vlekje’ in de longen op de röntgenfoto gecreëerd 
worden dat er helemaal niet is! En u begrijpt wel dat dat veel uitmaakt! Het 
loodbolletje is onmiskenbaar aanwezig op een röntgenfoto en daardoor weet de 
radioloog waar zich de tepel bevind.

In nagenoeg alle gevallen worden foto’s gemaakt van tenminste twee 
richtingen. Zo ook bij het fotograferen van uw longen. Door foto’s te maken in 
twee richtingen krijgen we meer informatie van de gesteldheid van uw longen. 
Allereerst maken we de PA-opname, de foto waarbij u met uw borst tegen 
de plaat staat en de straling van achteren naar voren gaat door uw lichaam. 
Hierover is ook nagedacht. Bij de PA-opname is de afstand tussen het hart en 
de plaat namelijk het kleinst. Hierdoor kan de verhouding tussen de grootte 
van uw hart en longen nauwkeuriger gemeten worden. De tweede opname 
nemen we van de zijkant, waarbij u met uw linkerkant tegen de plaat aanstaat. 
Opnieuw met de reden dat de afstand tussen het hart en de plaat het kleinst is.

Dit zijn zomaar een aantal aspecten waarom ik werk zoals ik werk. Maar er is 
nog veel meer te noemen en ik blijf altijd afhankelijk van mijn patiënt. Als het 
niet gaat, dan gaat het niet en dan mag het creatief brein de beste oplossing 
bedenken. Zo ziet u maar, alles doen we met een reden. Het is meer dan alleen 
het knopje indrukken. Er gaat meer om in het hoofd van een radiodiagnostisch 
laborant. Wat is het toch een prachtig vak!
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zijn met de vraag over hoe hun wereld na de coronacrisis eruit gaat zien. 
Maar dat er iets zal gaan veranderen staat buiten kijf. Of zal het wel 
meevallen?

Zal alles bij hetzelfde blijven en gaan we na de crisis weer ‘vrolijk’ verder 
zoals we altijd al hadden gedaan en halen we de geleden schade van de 
afgelopen maanden dan dubbel of dwars weer in? Of wordt alles beter 
en krijgen we een nieuwe wereld? Dit zijn vragen waar de samenleving 
nu al mee aan de slag gaat, al zal het antwoord op deze vragen pas in de 
toekomst kunnen worden gegeven.

We hebben aan twee van onze columnisten de vraag voorgelegd over hoe 
zij hun toekomst zien na de coronacrisis.

Toekomstverwachting 
bijstellen?

Zonder te weten hoe we hier uit gaan komen, wordt er 
al gesproken over hoe het allemaal zal zijn na corona. 
Leerachterstanden, psychische problemen en dan niet de vergeten 
de economische crisis die er zal zijn. Eén ding is zeker, voor en na 
corona zijn twee verschillende dingen.

Voor corona leek alles op rolletjes te lopen, met de economie 
ging het goed, enzovoort. Veel dingen leken vanzelfsprekend. Na 
corona is nog een zwart gat. We weten niet wat er gebeuren gaat. 
We kunnen niet in de toekomst kijken, misschien maar beter ook. 
Wie weet of we er depressief van zouden worden. In ieder geval, 
de toekomst wordt bepaald door je keuzes nu. Het verleden, heden 
en de toekomst zijn allemaal met elkaar verbonden. Daarom, kijk 
naar elkaar om. Help elkaar! Ook nu in coronatijd. Laat jongeren 
niet in een sociaal isolement, beperk de leerachterstand zo goed 

Ook nieuwssites en het internet lopen over van de (al dan niet 
zelfbenoemde) experts die hun toekomstvisie delen. Met alle 
respect voor de échte deskundigen op dit gebied, maar ik ben toch 
wat kritisch. Een bekend figuur in deze coronacrisis gaf aan dat 
we nog wel tot 2022 met de ‘anderhalvemetersamenleving’ zitten. 
Maar het is onmogelijk om precies te voorspellen hoe de situatie 
morgen zal zijn, laat staan hoe het er volgende week uitziet – en 
al helemaal over twee jaar! Maar het land lijkt opeens 17 miljoen 
virologen te tellen die allemaal precies weten hoe het zal gaan. Ik 
hoorde langskomen dat er geschat wordt dat we 50% weten van 
het coronavirus. Maar hoe weet je dat je de helft weet als je niet 
wat het geheel is? Wat we weten is volgens mij dat we nog heel 
veel niet weten. En dat is ook begrijpelijk, gezien het een nieuw 
virus betreft wat de gehele wereld ongeveer tegelijkertijd trof. 
Natuurlijk propageer ik geen burgerlijke ongehoorzaamheid en 

Zorg voor elkaar

Over 17 miljoen virologen 
en hun glazen bol

We zitten nog midden in het 
coronatijdperk en het ziet er nog niet naar 
uit dat dat snel over zal gaan. 

Nu het langzamerhand weer wat beter lijkt te 
gaan, is het voor veel mensen tijd om vooruit te 
kijken. Voor virologen zijn het cynisch genoeg 
gouden tijden. Waar je eerst nooit hoorde van 
een viroloog kun je nu overal hun gedachten en 
voorspellingen bekijken en beluisteren.

mogelijk. Zorg voor elkaar.
Hoe zal het leven eruit zien over 
een jaar? Ik heb geen idee. En 
eerlijk gezegd vraag ik me weleens 
af hoe alles dan zal moeten. 
Wanneer kan ik een vriendin 
weer een knuffel geven als ik 
haar tegenkom, wanneer kan ik 
mijn familie weer een kus geven? 
Wanneer stopt die 1,5 meter en 
wanneer kunnen we weer normaal 
doen? En dat brengt een nieuwe 
vraag, wordt het nog normaal? Ik 
denk het niet…

ik geloof echt dat er veel mensen 
zijn die hier terdege verstand van 
hebben. Als zij beleid uitstippelen 
en adviezen geven wil ik mij daar 
graag aan houden, als is het alleen 
maar om de zorg te ontlasten. 
Het is belangrijk daarin goed 
naar ze te luisteren. Maar ik ben 
wel wat huiverig voor allerlei 
toekomstvoorspellingen die als 
‘waar en zaligmakend’ worden 
betiteld. Vest op prinsen geen 
betrouwen, maar evenmin op 
toekomstvoorspellers met hun 
glazen bol.

Jenneke Wolfert

Erwin Guijt



Van Adrichem en Kastelein doen mee aan het project 
‘koolstof boeren’. Het project is een initiatief van 
de energiecoöperaties Zeeuwind en Deltawind in 
samenwerking met boerenorganisatie ZLTO. ‘Koolstof 
boeren’ vloeit voort uit het door beide coöperaties 
gerealiseerde Windpark Krammer. Een deel van 
de opbrengst van dat windpark gaat naar boeren 
in de omgeving die koolstof binden. Op Goeree-
Overflakkee zijn momenteel zeven deelnemers.

Het project duurt vijf jaar. Het is een pilot dat de 
initiatiefnemers verder willen uitrollen als ‘koolstof 
boeren’ een succes is. De nulmeting is in februari 
2021. Vijf jaar later, in 2026, is vast te stellen wat de 
maatregelen hebben opgeleverd.

Akkerbouw
Jan Kastelein is akkerbouwer in het Oudeland van 
Sommelsdijk. Bij zijn boerderij, een opvallende stalen 
woning met schuur, teelt hij aardappelen, suikerbieten, 
erwten, uien, wintertarwe en cichoreiwortels. 
Graszaad past dit jaar niet in het bouwplan.

“Alles zit in de grond en komt goed boven”, zegt 
Kastelein als hij de vraag krijgt hoe het gaat. “Door 
de droogte moet ik me wel extra inspannen. En door 
de coronacrisis zijn de prijzen voor frietaardappelen 
enorm gekelderd. Dat is wel een probleem. Er wordt 

Hoe komen we van ons teveel aan koolstofdioxide (CO2) af? 
Bijvoorbeeld door het op te slaan in lege gasvelden. Of door bomen 
aan te planten in Zuid-Amerika. Dichter bij huis zijn er echter ook 
mogelijkheden. Landbouwgrond leent zich goed voor CO2-opslag. 
Verschillende boeren op Goeree-Overflakkee binden koolstof in hun 
akkers en weiden. Zoals melkveehouder Peter van Adrichem en 
akkerbouwer Jan Kastelein. 

van alles aan gedaan om de schade 
enigszins te beperken. Ik las in de 
pers dat er voor een miljoen ton 
frietaardappelen geen bestemming 
is. Bij mij zijn aardappelen de 
hoofdteelt…”

Jan Kastelein – die al sinds 1990 
boert, aanvankelijk samen met 
zijn vader – raakte geïnteresseerd 
in ‘koolstof boeren’ omdat hij, 
zoals hij zelf zegt, “altijd bezig is te 
kijken hoe het beter en duurzamer 
kan”. “Dat vind ik belangrijk en 
daar vraagt de maatschappij om. 
Hoe kun je je bodem gezonder 
maken en je gewassen beter 
laten groeien? Door koolstof, 
organische stof, op te slaan in 
de grond stimuleer je ook de 
bodembiologie.”

Zo snijdt het mes aan twee 
kanten, beaamt Kastelein, die er 
onmiddellijk aan toevoegt dat 
er ook minder ‘chemie’ nodig is. 
Dus: minder kunstmest en minder 
gewasbeschermingsmiddelen.

Flakkeese boeren 
slaan koolstof op in 
hun akkers en weiden
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Goeree-Overflakkee

Kees van Rixoort

Jan Kastelein: “Ik ben altijd bezig om te 
kijken hoe het beter en duurzamer kan.”

Peter van Adrichem: "Ik kijk graag 
verder dan de gebaande paden."

Koolstof binden kan – heel concreet 
– op verschillende manieren. Door 
gewaskeuze, door dierlijke mest en compost 
te gebruiken, door groenbemesters en 
‘vanggewassen’ op de akkers te zetten als de 
oogst binnen is. Dit alles is voor Kastelein 
niet nieuw. “Ik ben er al langere tijd serieus 
mee bezig.”

Wél nieuw, in het kader van het project 
‘koolstof boeren’, is een andere manier van 
ploegen. Niet 30 centimeter diep, maar 
maximaal de helft daarvan. “Dan blijft 
de bodembiologie – beestjes, wortels, 
schimmels – beter in stand.” Gewasresten 
niet verwijderen maar achterlaten op de 
akker, heeft hetzelfde effect.

Jan Kastelein vindt het belangrijk om een 
bescheiden bijdrage te leveren aan het in de 
hand houden van de klimaatverandering. “Je 
kunt ook een elektrische auto kopen, maar 
ik sla CO2 op in mijn akkerland. 30 tot 40 
ton per hectare. Ik heb veel waardering voor 
dit initiatief van onder andere Deltawind.”

Veeteelt
Een stuk westwaarts, nabij het Sas van 
Dirksland, is het bedrijf van familie Van 
Adrichem. Voor de boerderij liggen en 
lopen de koeien in de wei. “Wij hebben een 
combinatie van melkvee en akkerbouw”, 
zegt Peter van Adrichem, die het bedrijf 
samen met zijn vader, moeder en broer runt. 
“Met de nadruk op melkvee. We verhuren 
grond voor de akkerbouw en zelf telen we 
suikerbieten en mais.”

Van sterk gedaalde aardappelprijzen heeft 
Van Adrichem geen last. “De zuivel gaat 
gewoon door. De prijzen zijn nu wel iets 
gedaald, maar we hebben geen klagen.”

Ook hier, aan de Kraaijenissedijk, was 
de interesse voor het project ‘koolstof 
boeren’ snel gewekt. En ook hier is er al 
enige ervaring met de opslag van CO2 
in de bodem. “We zijn er al langer mee 
bezig”, zegt Peter van Adrichem. “Drie, 
vier jaar geleden zijn we aangehaakt bij een 
koolstofcyclus-studiegroep van DLV met 
deelnemers van Goeree-Overflakkee, de 
Hoeksche Waard en andere delen van Zuid-

Holland. Het doel van die studiegroep is de 
kennis vergroten van de koolstofkringloop. 
Wat doet koolstof? Hoe gedraagt het zich?” 
Het project ‘koolstof boeren’ sluit daar 
naadloos op aan.

Wat doet Van Adrichem al om koolstof te 
binden? Er is een stuk grond van 5 hectare 
met klaver en gras gecreëerd: kruidenrijk 
grasland waarvoor weinig bemesting nodig 
is. Daarnaast, wijst Peter van Adrichem 
naar de koeien tussen dijk en boerderij, is er 
ongeveer 10 hectare blijvend grasland. Met 
andere woorden: grasland dat niet om de 
zoveel tijd verandert in akkergrond, zoals 
gebruikelijk in het rouleerschema van een 
gemengd bedrijf.

“Dit stuk is al twintig jaar gras. Bij blijvend 
grasland loopt het gehalte organische stof 
op. Je slaat koolstof op in de grond. We 
weten door bemonstering dat het effectief is. 
De toename is 2 procent. Bij 1 procent sla je 
35 ton per hectare op, dus hier gaat het om 
70 ton per hectare”, aldus Van Adrichem, die 
dat ‘een interessant gegeven’ noemt.

Het bedrijf is daarnaast, eveneens om 
koolstof te binden, een proef gestart om 
gras en mais ‘niet kerend’ in te zaaien. 
Dat wil zeggen: zonder te ploegen. Dit in 
combinatie met het planten en laten groeien 
van het vanggewas rogge. Dat is voor het 
eerst geoogst en fungeert nu als voedsel 
voor de koeien.

“Dat is de aard van het beestje”, lacht Peter 
van Adrichem als hij de vraag krijgt waarom 
zijn bedrijf zo actief is op het gebied van 
koolstofopslag en ook snel voor het project 
‘koolstof boeren’ te porren was. “Verder 
kijken dan de gebaande paden, altijd op 
zoek naar wat beter kan.”

De financiële tegemoetkoming vanuit 
de opbrengst van Windpark Krammer 
vindt hij ‘mooi meegenomen’. Maar de 
belangrijkste drijfveer om mee te doen is 
“inzichtelijk maken dat het agrarisch bedrijf 
een onderdeel is van de koolstofkringloop. 
Niet iedereen weet dat. Daarom is het goed 
om dat vast te leggen. Dat is voor mij de 
grootste winst.”



Het thema Fauna is voor LTO Noord regio West een belangrijk 
speerpunt. De schade aan landbouwgewassen door in het wild 
levende diersoorten is de afgelopen jaren fors toegenomen. Veel 
agrarische ondernemers leiden een aanzienlijke financiële schade 
die lang niet in alle gevallen wordt vergoed. Het is zelfs zo erg dat de 
continuïteit van de bedrijven onder druk kan komen te staan.

Nieuwe Faunavisie LTO Noord regio  
West geeft richting aan proactieve  
inzet op faunadossier

Arnold Michielsen, LTO Noord themahouder Flora en Fauna: 
“Opeenvolgende nieuwe faunawetgeving en een veranderende 
maatschappelijke opinie over populatiebeheer maken het niet eenvoudig 
om tot goede oplossingen te komen. De focus van LTO Noord regio 
West is nu vooral gericht op ‘damage control’: ruimte voor beheer 
en schadebestrijding en het zoveel mogelijk vergoeden van schade. 
Dat is goed, maar we willen meer! Met deze faunavisie willen we een 
aanzet geven om het faunadossier meer ‘proactief ’ te benaderen. Zelf 
initiatieven en regie nemen om uiteindelijk een kader neer te zetten voor 
een verantwoord populatiebeheer met draagvlak van de omgeving.”

Speerpunten
Op basis van de gesignaleerde trends en bedreigingen zijn de volgende 
speerpunten in de faunavisie opgesteld:
Dierpopulaties die op nationaal niveau problemen veroorzaken worden 
ook op nationaal niveau beheerd;
De Nederlandse wetgeving wordt weer één op één, in lijn gebracht met 
de Europese regelgeving;
Zodra diersoorten zich in Nederland vestigen, of mogelijkerwijs gaan 
vestigen, wordt altijd een risicoanalyse uitgevoerd met betrekking tot de 
eventuele interactie met de agrarische sector en de gevolgen voor haar 
bedrijfsvoering;
Schade die ontstaat door gevestigde diersoorten waarvoor een nationaal 
of regionaal kader van (gedeeltelijke) bescherming bestaat, wordt altijd 
in zijn geheel vergoed;
Voor alle schadeveroorzakende diersoorten wordt qua populatieomvang 

een ondergrens en een 
bovengrens bepaald;
LTO Noord regio West 
richt zich met alle andere 
(mede)gebruikers van het 
buitengebied op een grotere 
publieke bewustwording van 
het belang van de Nederlandse 
landbouw en het samenspel 
met haar omliggende 
omgeving.

De Faunavisie geeft 
richting aan de inzet op 
het faunadossier van LTO 
Noord Regio West. De 
Faunavisie is een eerste 
stap om naar verantwoord 
populatiebeheer van in het 
wild levende diersoorten 
te komen ter voorkoming 
van schade aan onder meer 
landbouwgewassen. Daarnaast 
onderzoekt regio West of 
er binnen LTO een breder 
draagvlak is om de Faunavisie 
in te zetten.
Arnold Michielsen vervolgt: 
“In de visie staat de strategie 
beschreven hoe LTO Noord 
Regio West zich inzet om de 
Faunavisie te bewerkstelligen. 
Voor de eerste stap, die we 
nu gaan nemen om deze 
visie verder te brengen, is 
investering in menskracht en 
het vormen van coalities van 
groot belang.” (Persbericht 
LTO)

Ganzen kunnen ook veel schade aanrichten 
aan de gewassen. Foto: Adri van der Laan

Tot zaterdag nog even  
een buienkansje 
Het allermooiste weer is nu even voorbij. De 
atmosfeer destabiliseert korte tijd met hierbij 
een wat verhoogde buienkans. Ook wordt het 
aanmerkelijk koeler straks en waait het bovendien 
wat harder vanaf zee op de Eilanden. Eerst 
hadden we nog een vleug voorzomerse warmte 
in Zuid-Holland met op woensdag en donderdag 
temperaturen van om en nabij de zomerse 25 
graden. 

De zon scheen er goed bij.Berucht waren vroeger altijd de 
weersvoorspellingen voor Hemelvaartsdag en Pinksteren. Vaak hield 
het weer zich niet aan de verwachtingen van bijvoorbeeld het KNMI 
en pakte dus heel anders uit. Het viel dan uiteraard mee als de Bilt 
veel wolken met regen aankondigde, terwijl het daadwerkelijk juist 
zonovergoten werd op die dagen. Andersom echter werd het minder 
prettig gevonden enfin. In deze tijd van het jaar vindt regelmatig de 
overgang plaats van zeer warme lucht naar ronduit koude. Vaak gaat 
zo’n overgang gepaard met neerslag, maar weermodellen hebben 
regelmatig moeite met de verdeling van die neerslag. Soms blijft de 
verwachte regen zelfs nagenoeg uit voor Nederland.

Dit jaar was het de vraag of Hemelvaartsdag helemaal droog zou 
gaan verlopen in een groot deel van het land. De belangrijkste 
weermodellen in ogenschouw nemend, moest worden geconcludeerd 
dat zich toch een buienkans(je) zou aandienen, vooral gedurende het 
tweede deel van donderdag. Inmiddels weten we hoe het is verlopen 
in onze contreien. Vooral op de vrijdag en mogelijk zaterdag nog, 
passeren respectievelijk twee regenhaarden onze omgeving en zorgen 
voor periodiek wat regen. 

Dat beetje regen zal welkom zijn voor velen na wederom een intens 
droge, stoffige episode die ook dit voorjaar zo kenmerkt. Na de 
Hemelvaartswarmte zal het gedurende het weekend een stukje koeler 
zijn met middagtemperaturen rond 17 graden. De wind waait dan ook 
pittig door uit het frisse westen.Na het weekend lijkt het koele, iets 
wisselvallige weer niet te zullen doorzetten. De snelle opkomst van een 
kersvers hogedrukgebied uit het zuidwesten is daar debet aan. Meer 
zon dus en gewoon weer oplopende temperaturen midweeks. Als dit 
het patroon blijft voor de rest van het seizoen, kunnen we vast weer op 
voortreffelijk zomerweer rekenen.

Proactieve  
benadering van 

faunadossier

Regio
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Wijlen ds. W. van Gorsel

Gezeten aan  
Gods rechterhand
En heeft Hem 
gezet aan Zijn 
rechterhand in 
de hemel.
(Efeze 1:20b)

Een nieuw, tweede staaltje van Gods kracht. 
De apostel heeft gezegd dat God Zijn kracht, 
Zijn energie heeft bewezen toen Hij Christus 
opwekte uit de doden. Nu gaat hij verder: en 
heeft Hem gezet aan Zijn rechterhand in de 
hemel.
Dit is het thema dat telkens terugkomt in het 
Nieuwe Testament. Geen Schriftwoord uil 
het Oude Testament wordt zó vaak geciteerd 
als Psalm 110: De Heere heeft gesproken tot 
mijn Heere: zit aan Mijn rechterhand... En 
op de Pinksterdag verklaart Petrus dit woord 
rechtstreeks van toepassing op de Heere Jezus. 
Want. zegt hij, David is niet opgevaren in de 
hemel, maar hij zegt... Zo wete dan zeker het 
ganse huis lsraëls dat God Hem tot een Heere en 
Christus gemaakt heeft.

God heeft Zijn Zoon doen plaats nemen aan 
Zijn rechterhand. Natuurlijk is dat beeldspraak. 
Gods rechterhand is de plaats der ere. Als je met 
iemand wandelt die je hoog acht. laat je hem 
rechts van je lopen. Een voorname gast krijgt de 
mooiste stoel.

Zo heeft Christus, bij Zijn terugkomst van deze 
aarde, met alle eerbied gezegd, de mooiste stoel 
gekregen in het huis van Zijn Vader. Hij had heel 
het werk volbracht. alles gedaan wat er te doen 
was. Hij heeft alle macht gekregen in de hemel 
en op de aarde.

Hoe groot en schitterend is Zijn eer
Door 't heil aan Hem bewezen,
Hoe is Zijn roem gerezen!

Een nieuw bewijs voor de grootheid van Gods 
kracht. Hij heeft niet alleen Christus opgewekt 
uil de doden, Hij heeft Hem ook een plaats 
gegeven in de hemel. En nu zit Hij daar ten 
behoeve van zondaren. Want Paulus schrijft dit 
vanuit zijn gevangenschap. Hij zit in banden. 
hij ligt aan de ketting terwille van het Evangelie. 
Schijnbaar volledig in de macht van de keizer 
van Rome. En Paulus weet uit ervaring hoe 
groot die macht is. Hij staat op non-actief. Hij 
kan niets uitrichten. Maar zijn geloofsoog is 
gericht op een andere macht. Op de grootheid 
van de kracht Gods in Christus. Hij zit daar aan 
de rechterhand van de Vader, bekleed met macht 
en majesteit. Paulus kan nog zo machteloos zijn. 
maar Hij heeft alle macht in hemel en op aarde. 
Dat is een bemoediging voor de Gemeente in 
het strijdperk van dit leven. Christus zit aan 
de rechterhand van God. Toen Stefanus werd 
gestenigd riep hij: ik zie de Zoon des mensen 
staande ter rechterhand Gods. Staande. Tot mijn 
hulp gereed. Jullie kunt me wel stenigen, maar 
HIJ staat klaar om mij te ontvangen, om mij op 
te nemen in Zijn heerlijkheid. En ook Paulus 
leeft daaruit. Ik ben weliswaar machteloos, maar 
niets en niemand kan de kracht breken van 
Hem Die aan de rechterhand van God zit. Daar 
mag hij heel de gemeente mee bemoedigen. Het 
kan nog zo hopeloos lijken. maar HU is aan de 
rechterhand van God.
Daarom is Hij ten hemel gevaren. zegt onze 
Catechismus, opdat Hij Zich daar bewijze als 
het Hoofd van de christelijke Kerk, door Wie de 
Vader alle ding regeert. Hij heeft zóveel kracht 
dat Hij nu al door Zijn Geest onze harten tot 
Zich trekt en dat Hij ons straks, als we Hem 
hier leerden kennen, met lichaam en ziel zal 
opnemen in Zijn heerlijkheid.

Deze overdenking stond eerder in Eilanden-
Nieuws van eind mei 2003.

Wat is het uiteindelijke doel van 
deze uitgave?
Om ouders en ambtsdragers te 
informeren, hun mogelijke verklaringen 
te geven, en praktische toepassing aan 
aanbevelingen te bieden. Zodat jongeren 
met autisme in gezin en kerk mogen 
ervaren dat ze in goede handen zijn.

Wie is Bart-Jan Noorlander?
Hij is werkzaam bij Helpende handen. 
Gesprekken met ouders en ambtsdragers 
over vragen met betrekking tot kinderen 
en jongeren met autisme brachten 
hem ertoe om onderzoek te doen 
naar de vraag: ‘Wat (of wie) hebben 
jongeren met een diagnose binnen het 
autistisch spectrum nodig om te kunnen 
participeren in de kerkelijke gemeente?’

In het woord vooraf gaat de schrijver 
in op de totstandkoming van dit boek. 
Verschillende mensen zijn daarbij 
betrokken geweest: Hendrik – Jan 
Colijn (nu oud-directeur) van Helpende 
handen, collega Inge van Hell, oud-
collega Bert Regterschot, dhr. J. Versloot 
van uitgeverij den Hertog. Ook een 
aantal meelezers worden bedankt voor 
hun bijdrage: dhr. W. Heijboer, ds. D.E. 
van der Kieft, de heer H.M. Lobbezoo, 
ds. C. van Ruitenburg en mevr. dr. J. 
Schaap-Jonker. Allen heel hartelijk 
dank!

Na de inleiding volgen 11 hoofdstukjes, 
die elk een facet van deze problematiek 
beschrijven.

Hoofdstuk één behandelt het 
onderzoek, het tweede hoofdstuk 
gaat in op het begrip autisme zelf. 
Hoofdstuk drie plaats e.e.a. in gezin en 
de huisgodsdienst. Gewetensvorming 

en modern media krijgen een plaats 
in het vierde hoofdstuk. Gods Woord 
en de geboden worden behandeld in 
hoofdstuk vijf. De kerkelijke gemeente 
en de kerkdienst zelf worden behandeld 
in het zesde hoofdstuk. Hoofdstuk 7 
gaat in op catechisatie en leren. Het 
huisbezoek komen we tegen in het 
achtste hoofdstuk. Pastoraat is terug te 
vinden in hoofdstuk negen. Kerkelijk 
jeugdwerk krijgt een plaats in hoofdstuk 
10. Hoofdstuk elf krijgt als titel mee: Een 
inclusieve kerkelijke gemeente. Voor wie 
meer wil lezen kan stof genoeg vinden 
op de pagina’s 133 en 134.

Welke kernwoorden kwam uit het 
onderzoek van 2019 naar voren? 
Veiligheid; Gewoontevorming; 
Informatie; Attitude; Relatie,

Wat verstaat een jongere onder 
gewoonte vorming?
Een reactie van een jongere: ‘Voor mij 
is ‘’gewoon’’ doen dat ik zoveel mogelijk 
hetzelfde benaderd word als anderen. 
Een normale kerkdienst en een normale 
catechisatie. De kerk hoeft zich niet 
aan mij aan te passen. Er zijn zoveel 
mensen… Ik kan beter leren ermee om 
te gaan, dat helpt mij verder. En ja, dan 
zijn dingen weleens heel moeilijk.’

Wat is autisme?

De officiële benaming is 
autismespectrumstoornis (ASS). In 
deze uitgave wordt het woord autisme 
gebruikt. Het is een aangeboren, 
onzichtbare stoornis die gevolgen heeft 
voor de persoon en zijn omgeving. 
Het woord stoornis wordt gebruik om 
aan te geven dat het dagelijks leven 
erdoor belemmerd wordt. Volgens de 

In goede handen
Wat kunt u in deze uitgave verwachten? Centraal in dit boek 
staat de godsdienstige vorming van kinderen en jongeren 
met een vorm van autisme in het gezing en de kerkelijke 
gemeente. Waar wordt op ingegaan? Bijbelgebruik in het gezin, 
gewetensvorming en de invulling van de zondag. Daarnaast 
is er ook aandacht voor specifieke problemen die mensen 
met autisme kunnen ervaren bij het begrijpen en toepassen 
van Gods Woord. Daarbij worden de kerkdienst, catechisatie, 
jeugdwerk en pastoraat betrokken. De auteur geeft eveneens 
praktische aanbevelingen aan kerkelijke gemeenten.
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Grote gezinnen
Ruim 50 jaar geleden waren er in Nederland veel 
grote gezinnen. Protestanten en katholieken waren 
ervan overtuigd dat een groot gezin behoorde bij de 
bedoelingen van het huwelijk. Niet ieder werd de 
zegen van kinderen gegeven, maar daar waar dat 
mogelijk was waren kinderen belangrijk. Vandaag 
de dag wordt daar in de samenleving heel anders 
tegenaan gekeken. Ook in de kerken zie je dat de 
omvang van de gezinnen terugloopt. Is dat een 
bijbels verantwoorde zaak? 

Ds. W. Visscher

Laten we beginnen met het onderstrepen van de grote zegen van 
het gezin. Het gezin met ouders en kinderen vormt de hoeksteen 
van de samenleving. Ook voor de kerk zijn de gezinnen van 
fundamenteel belang. In het gezin worden de eerste zaken van de 
Bijbel overgedragen en leren de kinderen van de ouders de eerste 
psalmverzen en horen ze de eerste verhalen uit de Schrift. Eigenlijk 
kan de kerkdienst en het ambtelijke werk niet goed functioneren als 
er in de gezinnen niet sprake is van overdracht van de dingen van 
de Bijbel. Ouders hebben de plicht, uit kracht van de doopbelofte, 
om de kinderen op te voeden in de vreze des Heeren. De gezinnen 
zouden eigenlijk kleine kerkjes moeten zijn. We vinden het in deze 
coronatijd misschien moeilijk om iets van het kerkzijn te beleven. 
In ieder geval drukt het ons wel weer op de centrale betekenis van 
het gezin. Daar wordt het eerste onderricht gegeven. Daar worden 
kinderen voor het leven gevormd. Daar leren kinderen hun eerste 
gebeden en daar wordt geluisterd en gesproken over de Woorden 
Gods. Als het in de gezinnen niet goed gaat heeft dat gevolgen voor 
alle andere zaken.

Maar laat ik in de tweede plaats iets zeggen over de omvang van 
het gezin. Slaan we de Bijbel op dan lezen we daar de opdracht 
om heen te gaan en een nageslacht te vormen. In de Bijbel blijkt 
keer op keer dat de Heere door de geslachten heen werkt. Wel is 
het ook weer zo dat je eigenlijk hele grote gezinnen in de Bijbel 
niet echt veel tegenkomt. De omvang van gezinnen werd mede 
bepaald door de mogelijkheden die ouders hadden. Wie heel lang 
borstvoeding geeft die weet dan daardoor de vruchtbaarheid van 
vrouwen verminderd wordt. Toch mogen we gerust stellen dat de 
kinderzegen in de Bijbel grote aandacht krijgt. Kinderen worden een 
erfdeel van de Heere genoemd. Het aantal kinderen, waar we zeker 
een verantwoordelijkheid in hebben, is een gave van God. Dat Sara 
slechts één kind heeft ontvangen was ook voor haar een zaak van 
droefheid. In de kinderzegen ziet de Bijbel Gods goede hand voor de 
gehuwden. Laten we daarom ook vandaag niet proberen om wijzer 
te zijn dan God. De kinderzegen is een grote rijkdom, waar we heel 
nauwkeurig mee om moeten gaan. Het is geen zaak van blijdschap 
als de gezinnen alsmaar kleiner worden. De Schrift wijst een andere 
weg.

Dat brengt ook nog bij een derde gedachte. Kinderen ontvangen is 
een grote rijkdom. Kinderen hebben echter ook opvoeding nodig. 
Er is voeding en opvoeding nodig. Beide ouders hebben hierin 
een belangrijke taak. Het is bepaald niet zo dat de moeder voor de 
opvoeding moet zorgen en dat vader avond aan avond nuttig werk 
moet doen in een kerkelijke gemeente. Ik onderstreep dit omdat 
er best kinderen van ambtsdragers zijn die hoorden over de goede 
dingen van vader bij andere mensen, maar die zelf nooit veel van 
vader hebben gehoord. Vader was daarvoor teveel weg. Een hele 
trieste zaak, eigenlijk. We moeten eerst in eigen huis proberen 
gestalte te geven aan onze taak. Daarna is er dan ook ruimte voor 
werk voor anderen. Opvoeding is een fundamentele zaak waar 
aandacht voor moet zijn. Het kindertal moet ook weer niet zo groot 
zijn dat er vrijwel geen ruimte is om aan een goede opvoeding 
handen en voeten te geven. Hoe groot mogen en behoorden 
gezinnen te zijn. Laat ieder daarin biddend zijn weg gaan. De ene 
ouder kan meer aan dan de andere. We moeten echter wel alles doen 
voor Gods aangezicht. Gaan we die weg dan mogen we ook zegen 
verwachten. De Heere is de God der geslachten (Psalm 146).

diagnostiek zijn er twee hoofdcriteria 
voor autisme: een tekort aan sociaal-
communicatieve wederkerigheid en een 
repetitief (zich herhalend) gedrag.

Mensen met autisme hebben moeite om 
betekenis te verlenen aan wat ze zien of 
wat er om hen heen gebeurt. Het lukt 
niet om dat altijd – automatisch – in de 
juiste context te plaatsen. Zo hebben 
tranen een verschillende betekenis: 
iemand kan pijn hebben of verdrietig 
zijn; of juist heel blij en verwonderd, en 
daardoor in tranen zijn.

Voorbeeld:
Thijs lacht, want Sandra ‘heeft water op 
haar wangen’. De juf loopt naar Thijs en 
legt hem uit dat het water op Sandra’s 
wangen tranen zijn. Tranen heb je als 
je verdrietig bent. ’s Middags komt 
Thijs thuis. Zijn moeder is bezig met de 
maaltijd en is een uit aan het snijden. Ze 
heeft tranen in haar ogen. Thijs vraagt: 
‘Is mama verdrietig?’
Wanneer de context niet gekoppeld 
wordt aan een betekenis, ontstaan er 
misverstanden in de communicatie 
en omgang. Alle betekenissen moeten 
bewust aangeleerd worden en gekoppeld 
worden aan een specifieke context.
‘Wanneer een bekende zijn hand 
opsteekt, zwaai je terug, wanneer een 
agent zijn hand opsteekt, zwaai je niet 
terug, maar moet je stoppen…’

Hulp bij Bijbelverhalen
Helpende handen heeft speciaal voor 
mensen met autisme enkele (dag) 
boeken uitgegeven. Daarin wordt bij de 
uitleg van Gods Woord gebruikgemaakt 
van een aantal denkstappen. Welke 
stappen zijn dat? Wat staat er? Een korte 

uitleg van het Bijbelgedeelte, de Bijbeltekst wordt in andere 
woord weergegeven. Wat betekent het? Een korte uitleg van 
de betekenis van het Bijbelgedeelte voor de tijd waarin het 
geschreven is. Abstracte begrippen zoals ‘geloof ’, ‘gerechtigheid’ 
en ‘ellende’ uitleggen.
Wat betekent het voor jou? Een toepassing van het 
Bijbelgedeelte voor het eigen leven van de lezer.

Deze uitgave is niet alleen voor hen, die een vorm van autisme 
hebben, maar ook voor hen die in hun omgeving verkeren 
(ouders, vrienden), alsook ambtsdragers en jeugdwerkleiders. 
Dit boek is niet het laatste woord, maar kan misverstanden 
wegnemen en ook helpen bij het omgaan en begeleiden. Het is 
vanuit de praktijk geschreven, met een Bijbelse visie.

Catechisatie en autisme
Catechisatie draagt bij aan de vorming van jongeren. Waar 
denken we aan? Gewetensvorming, kennis van de Bijbelse 
leer, en het ontwikkelen van een visie op ethische en 
maatschappelijke kwesties. Juist voor jongeren met autisme 
is het van belang dat zij betrokken zijn bij de catechisaties. 
Het help hen om vanuit een ander perspectief over deze 
belangrijke zaken na te denken. Voor de catecheet is er een 
aantal didactische principes die helpend kunnen zijn om 
aan de catechisatie vorm te geven. Catechisatie is een van de 
belangrijke momenten waarop ambtsdragers bij kunnen dragen 
aan de vorming van de jongeren in de kerkelijke gemeente.

Een waardevolle bijdrage: neem, lees, onderzoek en pas het toe 
in de praktijk van alle dag! Van harte aanbevolen!

‘In goede handen’, over autisme in 
gezin en kerk, is een boek van Bart-Jan 
Noorlander, uitgegeven door Den Hertog, 
in samenwerking met Helpende handen, 
onder ISBN nr. 9. 789.033.130. 366; 
Prijs € 11,90 (134 pagina’s).
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Ze dacht dat hij overal op voorbereid moest zijn. Toen hielden ze er 
ernstig rekening mee dat hij vandaag of morgen aan het graf van zijn 
moeder zou staan, realiseert hij zich. Dat is een schokkende gedachte 
en hij constateert bij zichzelf oprechte blijdschap omdat dat niet aan 
de orde is. Mijntje doet hem meer dan hij ooit voor mogelijk had 
gehouden.
Als hij de envelop onder de kostuumhoes schuift, voelt hij weerstand 
en omdat hij de boel ongekreukt wil houden, tast zijn hand wat er kan 
zitten. Al voor hij het ding naar boven haalt, heeft hij het op ’t gevoel 
herkend. Effi’s armband.
Hij zit er wel vijf minuten lang naar te staren. Hoe is dat nu in 
vredesnaam mogelijk? Alsof hij haar stem hoort vertellen: ‘Mag 
eigenlijk niet afgedaan worden. Gemaakt van heel zeldzaam koraal, 
dat langzaam onder voortdurende verhitting gebogen wordt zodat 
hij precies past rond de pols waarvoor hij gemaakt wordt. Omdat het 
zo’n geduldwerk is, het buigen van het zeer harde materiaal, wordt 
de armband als het ware opgeladen met gedachten van de maker 
– ten goede of ten kwade – die van invloed zullen zijn op degene 
die armband draagt.’ Effi kreeg hem van haar grootmoeder, voor 
haar zouden dat zeker invloeden ten goede zijn. Maar hoe komt die 
armband hier? Per ongeluk? Ze deed hem nooit af, behalve die ene keer 
met tegenzin, toen hij er om vroeg.
Het verwart Chiel; hij heeft het gevoel dat hij ergens de vinger niet 
achter kan krijgen. Het is trouwens wel vol genoeg in zijn hoofd.
Hij legt de armband terug en sluit de koffer. Maar het lijkt alsof het 
niet meer kan, nu hij het weet, die armband daar onder het donkere 
pak. Met de deurknop in zijn hand komt hij er op terug. Opnieuw 
zit hij met het rondgebogen zwarte koraal in zijn hand. Nu voelt het 
materiaal koud aan, dát is het wat niet goed is. Dit materiaal hoort de 
temperatuur van het menselijk lichaam te hebben. De temperatuur van 
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De meisjes kregen op 25 maart 1942 een oproep om zich te melden op het plaatselijke 
station om te gaan werken voor de overheid. Aanvankelijk waren de meesten van hen vol 
trots een steentje bij te kunnen dragen voor het vaderland. Het plan erachter was echter 
huiveringwekkend. De regering van hun land betaalde per meisje 500 Reichsmark aan de 
nazi’s, die hen voor dit bedrag vervolgens wegvoerden naar Auschwitz.
Slechts een handjevol van hen zal uiteindelijk na de bevrijding terug keren.

Interviews en eerbetoon
Door middel van jarenlang diepgaand onderzoek, interviews met overlevenden en 
familieleden van omgekomenen ontstond dit document dat een eerbetoon moest worden 
aan deze honderden joodse tienermeisjes die het eerste transport naar Auschwitz 
vormden. De schrijfster gaf hen door deze lijvige publicatie een naam en een gezicht.
De nietsvermoedende meisjes nemen in maart 1942 afscheid van hun ouders, niet 
wetend dat de meesten van hen elkaar nooit meer terug zullen zien. Ze komen na hun 
transport terecht in een regime waar de meest ontstellende en nietsontziende wreedheden 
plaatsvinden. Niet voor niets zegt de auteur in het nawoord dat het schrijven van dit boek 
bij tijden emotioneel belastend voor haar was en dat ze dankbaar is voor de steun die ze 
tijdens zulke momenten kreeg van haar vrienden en familie.

Het eerste transport – Het waargebeurde  
verhaal van 999 meisjes in Auschwitz

Effi’s huid. Altijd iets warmer dan zijn eigen lichaam is het 
hare. Alsof haar bloed dichter onder de huid stroomt. Het 
kan geen toeval zijn, die armband. Maar wat is het dan wel? 
Hij zou de armband zelf willen dragen, maar hij is gemaakt 
op de smalle pols van Effi. In zijn broekzak dan maar, hij 
stopt zijn zakdoek er bovenop. Opletten dat hij hem niet 
kwijtraakt, maar dat zal niet gebeuren: hij voelt hem bij 
elke stap die hij zet.
Er is niemand, zelfs de volkstuinen liggen er stil bij. 
Aan de stand van de zon kun je zien dat het seizoen 
vordert: de schaduwen zijn lang. En in het gras blijven 
de dauwdruppels hangen tot in de middag. Chiel plukt. 
Hoeveel kisten zou hij hier hebben volgemaakt? Hij was 
drie toen hij voor het eerst mee mocht, omdat zijn moeder 
niet gemist kon worden bij het plukken. Lode lag in de 
kinderwagen te slapen, hijzelf werd met een touw om zijn 
middel aan een boom gebonden.
Hij bouwde wespenats van de valappels, werd ondertussen 
meermalen gestoken, maar dat hoorde er gewoon bij. Zijn 
moeder zoog de wespensteken uit. Als het weer zover was 
en hij op haar toe rende met zijn lippen stijf op elkaar om 
niet te gillen, kwam ze zo snel ze kon van de ladder af, trok 
in een ruk de angel eruit, zette haar mond op de zere plek 
en zoog. Als ze het gif ver weg gespuugd had, keek hij naar 
de vuurrode plek. Maar het huilen moest over zijn. Wespen 
steken nu eenmaal.
Was ze voor Lode ook zo hard? Hij waagt het te 
betwijfelen. Lode was een zorgenkind, wilde niet drinken 
en niet groeien, werd voor zijn gevoel altijd ontzien. Het 
zou ook wel te maken hebben met het feit dat hij de oudste 

was. Hij had al jong geweten wat verantwoordelijkheid was. 
Toen hij het jaar daarop weer wespen?ats wilde bouwen, 
was hem dat verboden, want inmiddels scharrelde Lode 
rond aan de lijn en Lode kon niet tegen wespensteken. ‘Ga 
jij maar in de schuur helpen, de exportappels in houtwol 
leggen.’
Ineens ziet hij het weer voor zich. De trots van Meijlanden, 
de mooie appels, dat waren de toen nieuwe Golden 
Delicious. ‘Export, Eerste Soort’ stond er op de kist onder 
de naam Meijlanden. Het waren lage blankhouten kistjes, 
er ging maar een laag appels in. Opgepoetst met een stuk 
van een flanellen laken, en de mooiste kant boven. Het was 
een erebaantje. Er overheen ging een kartonnen deksel met 
de slogan ‘Snoep verstandig, eet een appel’. Nooit mocht hij 
in zo’n appel bijten, ze waren alleen voor de mensen die dat 
konden betalen. ‘Als ik groot ben,’ had hij eens tegen zijn 
vader gezegd, ‘dan doen we alleen maar eerste soort!’
‘Doe dat!’ had zijn vader gezegd, nuchter en zonder 
glimlach.
Op Gold Apple Garden loopt nu misschien iemand van 
Hodgies rond en bekijkt daar de eerste soort, door Effi 
opgepoetst en klaargezet. Chiel besluit aan het einde van de 
eerste bomenrij de rest van de Elstar te laten hangen voor 
de pluksters morgen. Hij gaat terug naar de goudrenetten. 
Daar moet een plukker met ervaring aan de gang. Het 
slechtste deel eerst maar, denkt Chiel als hij de ladder tegen 
de eerste boom van de buitenste rij zet. Er hangt bijna 
enkel narigheid, schurft en beurse plekken van storm- of 
hagelschade. Als de wind opsteekt, regent het overrijp en 
aangetast fruit.

‘Ze waren geen verzetsstrijders, krijgsgevangenen of misdadigers. De eerste mensen die kamp 
Auschwitz bevolkten waren negenhonderdnegennegentig onschuldige joodse meisjes.’ Met deze 
informatie als startpunt van haar onderzoek deed Heather Macadam jarenlang research naar het 
hoe en waarom deze Slowaakse tienermeisjes uit Poprad en omgeving de eerste gevangenen van 
Auschwitz werden.

Handjevol overlevenden
Voor het handjevol overlevende meisjes 
blijkt na thuiskomst bleek dat lang niet alle 
ouders de oorlog hadden overleefd. “Ria 
Hans (#1980) legde de 1000 kilometer van 
Duitsland naar huis te voet af. Toen ze in 
augustus 1945 arriveerde woog ze 39 kilo. 
Ze was sinds de bevrijding aangekomen. 
‘Ik was erg ziek. Mijn huid, je kon me niet 
eens een injectie geven. Mijn lichaam was 
volkomen uitgedroogd, tot mijn moeder 
me kokosoliebaden gaf.’ Ria was één van de 
weinigen wiens ouders de oorlog hadden 
overleefd. Haar vader had een boerderij 
buiten de stad. En toen het in de stad ‘begon 
te stinken’, verhuisde de hele familie naar 
de boerderij.” (p.359) Nauwgezet speurt de 
schrijfster naar sporen van de 999 meisjes 
tijdens en na hun transport en verblijf in 
Auschwitz. Voor haar minutieuze onderzoek 
en haar grote verdienste om met dit boek 
een eerbetoon te brengen aan al deze 
meisjes ontving de auteur de Yad Vashem 
onderscheiding. Met een uitgebreid nawoord, 
bibliografie, verantwoording van illustraties 
en opgenomen foto’s.

Oceanen van inkt
Een indringend document dat je af en toe 
weg moet leggen vanwege de ernst en de 
doordringendheid van de niets verhullende 
wrede feiten. Dit kan een afweging zijn om dit 
boek niet ter hand te nemen. Het is hoe dan 
ook een grote verdienste van de schrijfster 
dat ze deze 999 joodse tienermeisjes aan de 
vergetelheid heeft ontrukt en hun namen 
eert. “Als de oceanen inkt waren en de 
luchten papier, dan nog zou ik de gruwel die 
ik moet doorstaan niet kunnen beschrijven.” 
(opgenomen citaat van een Poolse jongen in 
het getto van Krakau).

Het eerste transport
Het waargebeurde verhaal van 

999 meisjes in Auschwitz
Heather Macadam

2020, uitgeverij Mozaïek
464 blz.,€ 22,99
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Hallo jongens 
en meisjes,

Wees niet bang. 
Hemelvaart

Nu ben Ik naar Mijn Vader 
opgevaren

maar wees niet bang, Ik 
blijf in jullie midden.

De Geest zal jullie dingen 
openbaren 

en tot die tijd zal Ik voor 
jullie bidden.

Wees maar niet bang, 
jullie die achterbleven,
want spoedig kom Ik 
terug; een korte tijd

dan mogen jullie eeuwig 
met Mij leven,

Voor wie gelooft, heb Ik 
een plaats bereid.

door: Thea den Hoedt 
(www.gedichtensite.nl)

Kijk voor de puzzelregels, puntentelling, antwoorden en meer op www.eilandennieuws.nl/jeugdhoekje

Afscheid:
Annelotte Mans (Ooltgensplaat)

In jouw mail staat: ‘Hierbij wil ik doorgeven dat ik stop met 
puzzelen. Bedankt voor de boekenbon!’ Toen ik deze week 
de boekenbon verstuurde, dacht ik: Misschien stopt Annelotte 
nu wel. De laatste keer stuurde alleen Tonie nog zelfgemaakte 
puzzels. Leuk vind ik het niet, maar het was wel een beetje te 
verwachten. Jouw eerste antwoorden waren de oplossingen 
van de puzzels van december 2007, dus bijna 12,5  jaar 
geleden. Je hebt heel lang meegedaan. Elke keer was ik ook blij 
verrast met de puzzels die je opstuurde. Steeds weer een ander 
onderwerp of een andere vorm. Ik heb eens even gekeken in 
mijn ‘archief’ en telde (snel gerekend) meer dan 100 puzzels. 
Ontzettend bedankt daarvoor!!! Tenslotte wens ik je het 
allerbeste en Gods zegen voor de toekomst.

Jarigen:
Donderdag 28 mei 
is Johanan de Blois 
(Dirksland) jarig. 
Vrijdag 28 mei viert 
Femke Koppelaar 
(Sommelsdijk) haar 
verjaardag. Allebei van 
harte gefeliciteerd en een 
fijne dag.

Bon:
Tonie en 
Annelotte Mans 
(Ooltgensplaat), 
Johanan, Neline, 
Rick en Matthijs de 
Blois (Dirksland) 
krijgen deze keer een 
boekenbon. 

VAKANTIEBESTEMMINGEN
(extra puzzel)

Je weet natuurlijk al een paar 
weken dat je op dit moment niet 
op vakantie kunt. Je moet zoveel 
mogelijk thuisblijven.

Mensen gaan van alles bedenken. Zo vond ik wat grapjes over 
‘nieuwe vakantiebestemmingen’. Probeer eens uit te zoeken 
welke naam van een bestemming, een plaats, een eiland of 
een land gebruikt is, om er een grapje van te maken.

Ik ben benieuwd naar jullie antwoorden. Als je ze opstuurt, 
krijg je er 5 extra punten voor. Als je nog vijf nieuwe kunt 
bedenken, krijg je nog eens 5 extra punten.

Kijk goed naar de plaatjes en vul de woorden in. Het zijn 
allemaal woorden met VIJF letters. Je ziet dat de letters 
elkaar ook overlappen. Het woord ‘klomp’ (verticaal) begint 
met de letter ‘k’; dan moet het woord horizontaal ook met de 
letter ‘k’ beginnen. Dat wordt dan het woord ‘kluif’. Het woord 
‘klomp’ eindigt met de letter ‘p’; dus het woord horizontaal 
moet ook met de letter ‘p’ beginnen: dat is iets wat jullie vast 
graag lusten! 

Mei 8

Vijfletter-
woorden

Mei 9

Door alle moderne 
middelen is er veel meer 
bekend over landen in de 
wereld. Je kunt over alle 
landen van de wereld 
veel informatie vinden. 
Mensen gaan vaak op 
vakantie naar verre 
landen.  

My Country

Elk land heeft zijn eigen grenzen en daardoor ook zijn eigen 
vorm. Elk land heeft ook zijn eigen vlag. Probeer aan de 
hand van de vorm en de vlag het land te ontdekken dat je op 
het plaatje ziet. De eerste letter van de naam van het land is 
gegeven. Het aantal puntjes geeft het aantal letters aan.
Het kan een land in Europa zijn, maar ook buiten Europa in 
andere werelddelen. 

LET OP: de letter ‘ij’ wordt steeds als één letter gerekend.

Je moet drie antwoorden opschrijven.
 Welk land wordt er bedoeld?
 Wat is de hoofdstad van dit land?
 Wat weet je voor bijzondere dingen van dit land?

4

Teruggetikt:

Af en toe krijg ik van jullie te horen, dat een 
puzzel niet goed leesbaar is of te klein is. 
Dat heeft te maken met de opmaak van de 
krant en daar kan ik vaak niets aan doen. 
Als je het te onduidelijk vindt, kijk dan in elk geval op: 
www.eilandennieuws.nl/jeugdhoekje  
Elke week staat daar de puzzelvorm als een plaatje. Je kunt die 
afbeelding kopiëren, in een word document plakken en uitprinten. Je 
kunt het plaatje dan ook groter maken, zodat het beter te zien is.

Als er iets niet goed is met een puzzel met een puzzel, laat me het dan 
even weten. Mogelijk kan ik er een oplossing voor bedenken. 

Slot

Mei 7

Hemelvaart 
2020
Zoek achter in je psalmboekje de Heidelbergse Catechismus 
op. Die heb je nodig om deze puzzel te maken. Je moet 
opzoeken zondag 18. In die zondag staan de vragen en de 
antwoorden 46 tot met 49.
Bij elke vraag kun je steeds kiezen uit drie antwoorden. Zoek 
het goede antwoord op. De letter achter dit antwoord moet 
ook je gebruiken: daarvan kun je een woord maken.

Nathan Westdorp (Oude-Tonge)
In de mail staat: ‘Hierbij onze puzzels van maart en april. We 
zagen dat we maart nog niet op hadden gestuurd. Ze waren al 
heel lang klaar, maar we waren ze weer vergeten te mailen. De 
vakantie is weer over (mei), maar we kunnen natuurlijk niet 
naar school maandag. Ik vind het eigenlijk wel leuk. Ik moet 
mijn huiswerk maken en soms online lessen volgen, de rest 
van de tijd kan ik lekker buiten spelen. Ik hoef nu ook niet 
elke dag naar Middelharnis te fietsen. Gelukkig is het heel 
veel mooi weer geweest de afgelopen weken. Alleen deze week 
heeft het heel veel geregend, maar toch heb ik nog best vaak 

buiten gespeeld.’ Volgens 
mij vermaak jij je best 
nu je minder naar school 
hoeft. Maar ja… er moet 
toch nog wel wat gewerkt 
worden, vermoed ik. 
Krijgen jullie binnenkort 
ook toetsen? Dan zal je 
toch weer op de fiets naar 
Middelharnis moeten…. 

1. Dat Christus voor de ogen zijner 
 jongeren (H) 
 discipelen (I) 
 apostelen (J)
2. Ten hemel is 
 opgevaren (D) 
 opgeheven (E) 
 ingegaan (F)
3. Totdat Hij wederkomt om te 
 oordelen (M) 
 redden (N)
 regeren (O)
4. Naar Zijn menselijke natuur is Hij niet meer op 
 planeet (C) 
 wereld (D)
 aarde (E)
5. Wijkt Hij …… van ons.
 steeds (J), 
 nooit (K), 
 nimmermeer (L) 
6. En …… tegenwoordig is.
 altijd (U) 
 overal (V)
 alom (W) 
7. En …… met haar verenigd blijft.
 natuurlijk (Z) 
 persoonlijk (A)
 geestelijk (B) 
8. In den hemel voor het aangezicht Zijns Vaders …… is.
 onze Verlosser (Z) 
 Voorspreker (A) 
 Zaligmaker (B)
9. Door Wiens kracht wij zoeken dat …… is.
 daarboven (R) 
 daarbeneden (S) 
 daaronder (T)
10. Als het Hoofd Zijner Christelijke Kerk , 
 door Wien de Vader alle ding 
 leidt (S) 
 regeert (T) 
 bestuurt (U)

Lydia en Marlies Biemond (Dirksland)
Jullie schrijven: ‘Hierbij de puzzels van april. Gaat 
het nog goed met jullie? Met ons wel. In de vakantie 
speelden wij veel buiten. Nu niet meer. Ik (Lydia) mag 
nog niet naar school op 11 mei en waarschijnlijk 
gaan wij ook alleen maar voor toetsen 
nog naar school. Ik (Marlies) mag 
gelukkig wel weer naar school. Ik zit 
in de B-groep, dus ik mag ‘s middags 
naar school.’  Het is allemaal niet zo 
makkelijk voor de scholen om alles goed 
te regelen. Ook voor jullie is het anders 
dan je gewend was. Het is wel fijn, dat de 
scholen weer (gedeeltelijk) open mogen.

Corriekke de Bonte (Ooltgensplaat)
‘Gelukkig is boekhandel Van de Boom 
nog wel open. Ik had nog een 
boekenbon leggen en heb daar 
mooie boeken van gekocht. 
Zo heb ik in deze tijd nog iets 
anders te doen na de puzzels.’ 
Dit staat bij jouw antwoorden. Fijn, 
dat je mooie boeken gekocht hebt. 
Je moet steeds proberen om toch 
leuke dingen te doen.



JEUGDHOEKJE oomkojeugdhoekje@solcon.nl
www.eilandennieuws.nl/jeugdhoekje

Hallo jongens 
en meisjes,

Wees niet bang. 
Hemelvaart

Nu ben Ik naar Mijn Vader 
opgevaren

maar wees niet bang, Ik 
blijf in jullie midden.

De Geest zal jullie dingen 
openbaren 

en tot die tijd zal Ik voor 
jullie bidden.

Wees maar niet bang, 
jullie die achterbleven,
want spoedig kom Ik 
terug; een korte tijd

dan mogen jullie eeuwig 
met Mij leven,

Voor wie gelooft, heb Ik 
een plaats bereid.

door: Thea den Hoedt 
(www.gedichtensite.nl)

Kijk voor de puzzelregels, puntentelling, antwoorden en meer op www.eilandennieuws.nl/jeugdhoekje

Afscheid:
Annelotte Mans (Ooltgensplaat)

In jouw mail staat: ‘Hierbij wil ik doorgeven dat ik stop met 
puzzelen. Bedankt voor de boekenbon!’ Toen ik deze week 
de boekenbon verstuurde, dacht ik: Misschien stopt Annelotte 
nu wel. De laatste keer stuurde alleen Tonie nog zelfgemaakte 
puzzels. Leuk vind ik het niet, maar het was wel een beetje te 
verwachten. Jouw eerste antwoorden waren de oplossingen 
van de puzzels van december 2007, dus bijna 12,5  jaar 
geleden. Je hebt heel lang meegedaan. Elke keer was ik ook blij 
verrast met de puzzels die je opstuurde. Steeds weer een ander 
onderwerp of een andere vorm. Ik heb eens even gekeken in 
mijn ‘archief’ en telde (snel gerekend) meer dan 100 puzzels. 
Ontzettend bedankt daarvoor!!! Tenslotte wens ik je het 
allerbeste en Gods zegen voor de toekomst.

Jarigen:
Donderdag 28 mei 
is Johanan de Blois 
(Dirksland) jarig. 
Vrijdag 28 mei viert 
Femke Koppelaar 
(Sommelsdijk) haar 
verjaardag. Allebei van 
harte gefeliciteerd en een 
fijne dag.

Bon:
Tonie en 
Annelotte Mans 
(Ooltgensplaat), 
Johanan, Neline, 
Rick en Matthijs de 
Blois (Dirksland) 
krijgen deze keer een 
boekenbon. 

VAKANTIEBESTEMMINGEN
(extra puzzel)

Je weet natuurlijk al een paar 
weken dat je op dit moment niet 
op vakantie kunt. Je moet zoveel 
mogelijk thuisblijven.

Mensen gaan van alles bedenken. Zo vond ik wat grapjes over 
‘nieuwe vakantiebestemmingen’. Probeer eens uit te zoeken 
welke naam van een bestemming, een plaats, een eiland of 
een land gebruikt is, om er een grapje van te maken.

Ik ben benieuwd naar jullie antwoorden. Als je ze opstuurt, 
krijg je er 5 extra punten voor. Als je nog vijf nieuwe kunt 
bedenken, krijg je nog eens 5 extra punten.

Kijk goed naar de plaatjes en vul de woorden in. Het zijn 
allemaal woorden met VIJF letters. Je ziet dat de letters 
elkaar ook overlappen. Het woord ‘klomp’ (verticaal) begint 
met de letter ‘k’; dan moet het woord horizontaal ook met de 
letter ‘k’ beginnen. Dat wordt dan het woord ‘kluif’. Het woord 
‘klomp’ eindigt met de letter ‘p’; dus het woord horizontaal 
moet ook met de letter ‘p’ beginnen: dat is iets wat jullie vast 
graag lusten! 

Mei 8

Vijfletter-
woorden

Mei 9

Door alle moderne 
middelen is er veel meer 
bekend over landen in de 
wereld. Je kunt over alle 
landen van de wereld 
veel informatie vinden. 
Mensen gaan vaak op 
vakantie naar verre 
landen.  

My Country

Elk land heeft zijn eigen grenzen en daardoor ook zijn eigen 
vorm. Elk land heeft ook zijn eigen vlag. Probeer aan de 
hand van de vorm en de vlag het land te ontdekken dat je op 
het plaatje ziet. De eerste letter van de naam van het land is 
gegeven. Het aantal puntjes geeft het aantal letters aan.
Het kan een land in Europa zijn, maar ook buiten Europa in 
andere werelddelen. 

LET OP: de letter ‘ij’ wordt steeds als één letter gerekend.

Je moet drie antwoorden opschrijven.
 Welk land wordt er bedoeld?
 Wat is de hoofdstad van dit land?
 Wat weet je voor bijzondere dingen van dit land?

4

Teruggetikt:

Af en toe krijg ik van jullie te horen, dat een 
puzzel niet goed leesbaar is of te klein is. 
Dat heeft te maken met de opmaak van de 
krant en daar kan ik vaak niets aan doen. 
Als je het te onduidelijk vindt, kijk dan in elk geval op: 
www.eilandennieuws.nl/jeugdhoekje  
Elke week staat daar de puzzelvorm als een plaatje. Je kunt die 
afbeelding kopiëren, in een word document plakken en uitprinten. Je 
kunt het plaatje dan ook groter maken, zodat het beter te zien is.

Als er iets niet goed is met een puzzel met een puzzel, laat me het dan 
even weten. Mogelijk kan ik er een oplossing voor bedenken. 
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Zoek achter in je psalmboekje de Heidelbergse Catechismus 
op. Die heb je nodig om deze puzzel te maken. Je moet 
opzoeken zondag 18. In die zondag staan de vragen en de 
antwoorden 46 tot met 49.
Bij elke vraag kun je steeds kiezen uit drie antwoorden. Zoek 
het goede antwoord op. De letter achter dit antwoord moet 
ook je gebruiken: daarvan kun je een woord maken.

Nathan Westdorp (Oude-Tonge)
In de mail staat: ‘Hierbij onze puzzels van maart en april. We 
zagen dat we maart nog niet op hadden gestuurd. Ze waren al 
heel lang klaar, maar we waren ze weer vergeten te mailen. De 
vakantie is weer over (mei), maar we kunnen natuurlijk niet 
naar school maandag. Ik vind het eigenlijk wel leuk. Ik moet 
mijn huiswerk maken en soms online lessen volgen, de rest 
van de tijd kan ik lekker buiten spelen. Ik hoef nu ook niet 
elke dag naar Middelharnis te fietsen. Gelukkig is het heel 
veel mooi weer geweest de afgelopen weken. Alleen deze week 
heeft het heel veel geregend, maar toch heb ik nog best vaak 

buiten gespeeld.’ Volgens 
mij vermaak jij je best 
nu je minder naar school 
hoeft. Maar ja… er moet 
toch nog wel wat gewerkt 
worden, vermoed ik. 
Krijgen jullie binnenkort 
ook toetsen? Dan zal je 
toch weer op de fiets naar 
Middelharnis moeten…. 

1. Dat Christus voor de ogen zijner 
 jongeren (H) 
 discipelen (I) 
 apostelen (J)
2. Ten hemel is 
 opgevaren (D) 
 opgeheven (E) 
 ingegaan (F)
3. Totdat Hij wederkomt om te 
 oordelen (M) 
 redden (N)
 regeren (O)
4. Naar Zijn menselijke natuur is Hij niet meer op 
 planeet (C) 
 wereld (D)
 aarde (E)
5. Wijkt Hij …… van ons.
 steeds (J), 
 nooit (K), 
 nimmermeer (L) 
6. En …… tegenwoordig is.
 altijd (U) 
 overal (V)
 alom (W) 
7. En …… met haar verenigd blijft.
 natuurlijk (Z) 
 persoonlijk (A)
 geestelijk (B) 
8. In den hemel voor het aangezicht Zijns Vaders …… is.
 onze Verlosser (Z) 
 Voorspreker (A) 
 Zaligmaker (B)
9. Door Wiens kracht wij zoeken dat …… is.
 daarboven (R) 
 daarbeneden (S) 
 daaronder (T)
10. Als het Hoofd Zijner Christelijke Kerk , 
 door Wien de Vader alle ding 
 leidt (S) 
 regeert (T) 
 bestuurt (U)

Lydia en Marlies Biemond (Dirksland)
Jullie schrijven: ‘Hierbij de puzzels van april. Gaat 
het nog goed met jullie? Met ons wel. In de vakantie 
speelden wij veel buiten. Nu niet meer. Ik (Lydia) mag 
nog niet naar school op 11 mei en waarschijnlijk 
gaan wij ook alleen maar voor toetsen 
nog naar school. Ik (Marlies) mag 
gelukkig wel weer naar school. Ik zit 
in de B-groep, dus ik mag ‘s middags 
naar school.’  Het is allemaal niet zo 
makkelijk voor de scholen om alles goed 
te regelen. Ook voor jullie is het anders 
dan je gewend was. Het is wel fijn, dat de 
scholen weer (gedeeltelijk) open mogen.

Corriekke de Bonte (Ooltgensplaat)
‘Gelukkig is boekhandel Van de Boom 
nog wel open. Ik had nog een 
boekenbon leggen en heb daar 
mooie boeken van gekocht. 
Zo heb ik in deze tijd nog iets 
anders te doen na de puzzels.’ 
Dit staat bij jouw antwoorden. Fijn, 
dat je mooie boeken gekocht hebt. 
Je moet steeds proberen om toch 
leuke dingen te doen.
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Wolkenlucht
Tinie Houweling uit Oude-Tonge fotografeerde  
deze 'prachtige wolkenlucht' bij Nieuwe-Tonge.

De juiste oplossing van de puzzel van vorige week is 
'Watersnoodramp'. Winnares Carolien Korpershoek uit 
Middelharnis ontvangt een boekenbon van Boekhandel 
Van der Boom.

Puzzel mee en win een lekkere taart van Bakkerij Koese.

Stuur de oplossing voor a.s. dinsdag 15.00 uur naar 
puzzel@eilandennieuws.nl. Of per post naar Postbus 
8, 3240 AA Middelharnis. Vermeld hierbij uw naam, 
woonplaats en telefoonnummer. De winnaar ontvangt bericht 
en wordt volgende week vermeld in de krant.

Zweedse puzzel
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de munt Jofel
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Euro-
pese
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3
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kameel
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eiland Walvis

Loop-
vogel

Jaarge-
tijde

Luizen-
ei Kever

Woon-
boot Kweken Winter-

voertuig Griezel
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Dus Franse
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zange-
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figuur

9
Later Uitgave

8 Aan
elkaar

Wond-
vocht
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woord
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schap
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dieping

Drink-
gerei

Deel van
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7 Mest-
vocht
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Spoedig
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voogd
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woord
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Plant

Reeds

13
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6 Euro-
pees
land

BUZING Puzzels
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Omdat wij uw huis...
VAN ROSSUM MAKELAARDIJ IS ACTIEF ALS GEEN ANDER

...verkopen!

VERKOCHT O.V.

Dirk Bosstraat 29
Middelharnis

VERKOCHT O.V.

Koningin Julianastraat 17
Nieuwe-Tonge

VERKOCHT O.V.

Nieuweweg 50
Melissant

VERKOCHT O.V.

Hoge Pad 20
Ouddorp

VERKOCHT O.V.

Meidoornstraat 40 
Stellendam

NIEUW

€ 315.000,- k.k.
Volgerblok 26 
Ouddorp

NIEUW

€ 695.000,- k.k.
Klinkerlandseweg 24
Nieuwe-Tonge

NIEUW

€ 215.000,- k.k.
Zuiderdiepstraatweg 2G
Stellendam

NIEUW

€ 350.000,- k.k.
Mr. Iman Caustraat 19 
Stellendam

Middelharnis
Doetinchemsestraat 3, 
3241 AA Middelharnis 

vrmakelaardij.nl
info@vrmakelaardij.nl
0187 48 63 43

Ouddorp
Raadhuisstraat 10, 
3253 AN Ouddorp 

NIEUW

€ 595.000,- k.k.
Oudelandseweg 66
Ouddorp

NIEUW

€ 599.500,- k.k.
Oudewei 20
Dirksland

39 woningen in de verkoop

klanten waarderen ons met een 8,5

Neem contact op met Albert voor 
een kennismakingsgesprek.

Droomhuis gezien?


